
ZA NAMI JE SEDMI JULIJ-PRAZNIK OBČINE
Ža l e c , p r a z n o v a l i sm o  g a  v  g o t o v l j a h
OB NOVIH DELOVNIH DOSEŽKIH IN ZA
OBLJUBAH, DA BOMO V BODOČE DELALI SE 
VEC IN BOLJŠE ZA URESNIČEVANJE ZAČRTA
NEGA STABILIZACIJSKEGA PROGRAMA.

* ♦ *

SREČANJE BORCEV NASE OBČINE -  ZLASTI 
SE I. BATALJONA III. BRIGADE VDV NA RINKI 
NAD GOTOVLJAMI JE ZA VSE UDELEŽENCE 
NEPOZABNO DOŽIVETJE. V VESELEM RAZ
POLOŽENJU SO OBUDILI SPOMINE NATEZKEIN 
SLAVNE BOJE, PA TUDI NA VSO POMOČ PREBI
VALSTVA SAVINJSKE DOLINE.

„ZASAVSKI REVIRJI IN SAVINJSKA DOLINA

SO BILI V MINULI NARODNOOSVOBODILNI VOJ
NI NELOČLJIVO POVEZANI. PREBIVALSTVO JE 
BILO ZAVEDNO, NA VSAKEM KORAKU JE SO
DELOVALO Z NAMI, ZATO SE BORCI RADI 
VRAČAMO V SAVINJSKO DOLINO," NAM JE V 
RAZGOVORU DEJAL KOMANDANT III. BRIGADE 
VDV NARODNI HEROJ TONE VRATANAR -  
ANTONESKO.
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„Savinjski občan" izdaja Občinska konferenca Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Žalec

Ureja uredniški odbor: Jan Jože (glavni urednik), Trstenjak Lojze 
(odgovorni urednik), Golob Elza, Ježovnik Franc, Debelak Ivo, Hoj- 

zu tik Vlado, Vidmar Marjan, Praprotnik Marta, Čulk Vika, Urbanci 
'"Barbka.KučerLcjze, Špeglič Franc, Kotnik Anton.
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Polaganje temeljnega kamna za novo mlekarno v Rušah pri Arji 
vasi.

Vse kaže, da nestanovitno vreme s pogostimi padavina
mi godi hmelju. Lepo se pognal navzgor in obeta dober 
pridelek. Sedaj, ko je začel cveteti, si hmeljarji želijo 
malce več sonca in toplote, da se bodo storžki hitreje in 
lepše razvili.

Hmeljarji škropijo hmelj proti ušem, ki so ponekod 
napadle hmeljišča. Na sliki: Hmelj te dni v Savinjski 
dolini.

Vse kaže, da je nedavno ne
urje s plohami in točo povzro
čilo znatno škodo v naši občini. 
Hudourniške vode so ponekod 
razdde nabrežine in poškodova
le qeste. Tako o poškodovanih 
nabrežinah poročajo iz Liboj, 
Griž, Zabukovice in drugih za
selkov.

Artsnica je na več krajih 
prestopila bregove, pod Limber- 
gom je voda izpodjedla Luk- 
marjev jez, ki je sedaj v nevar
nosti, da ga večja voda razdre in 
odnese.0 precejšnji škodi poro
čajo iz krajevne skupnosti 
Andraž, kjèr je hudourniška vo
da uničila napore krajanov, ki 
so pripravili cesto za Planiranje 
v naselju Jajce. Komunalno 
podjetje sedaj največje vrzeli

odpravlja, marsikje pa so zavi
hali rokave tudi krajani.

Na območju krajevne skup
nosti Galicija so hudourniške 
vode nanesle precej gramoza na 
ceste ter povzročile še drugo 
škodo. Ponekod je med so
botnim neurjem padala tudi to
ča. O škodi, ki so jo  povzro
čila ledena zrca poročajo iz 
krajev Andraž, Pendeva, Mala 
Pirešica, Galicija, Ložnica in del 
Arje vasi. Še dobro, da je toča 
bila pomešana z dežjem, sicer bi 
bila škoda še večja.

Predsednik skupščine občine 
Žalec Vlado Gorišek je sklical 
sestanek vseh prizadetih, ki so 
poročali o našteli škodi, vendar 
točnih ocen še ni.

Tk. LE.

Investitor novega objekta je 
SOZD Hmezad, vendar pri tej 
naložbi sodelujejo še sovlaga
telji iz celjske regije, Zasavja in 
Koroške.

O pomenu nove mlekarne za 
razvoj našega gospodarstva, po
sebej še živinoreje in preskrbe z 
mlečnimi izdelki so govorili di
rektor mlekarne Tone Repnik, 
direktor SOZD Hmezad Vinko 
Kdenc in predsednik občinske 
skupščine Žalec Vlado Gorišek.

Temeljni kamen na priprav
ljenem gradbišču na novi loka
ciji sta vzidala eden po stažu 
najstarejših delavcev celjske 
mlekarne Franc Dimeč in pred
sednik regijskega živinorejskega 
odbora Martinc Kranjc.

Zastave in prapori na srečanju borcev v Rinki nad Gotovljami. 
(Poročilo o proslavi na 5* strani)

Neurje, toča, voda...

mlekarno
pa bo zmogla nova mlekarna v 
Rušah z dnevno kapaciteto 180 
tisoč litrov mleka. Ker bo mle
karna imela najsodobnejšo 
tehnologijo, se z novim objek
tom za mlekarsko industrijo v 
tem živinorejsko razvitem pre
delu Slovenije obetajo boljše 
perspektive.

V novih pogojih lahko priča
kujemo večjo izbiro kakovost
nih mlečnih izdelkov. Po se
danjih izračunih bo mlekarna 
stala 490 milijonov dinarjev.

Pred dnevi so v okviru občin
skega praznika naše občine na 
novi lokaciji v Rušah pri Arji 
vasi vzidali temeljni kamen za 
novo mlekarno. Gre za pomem
ben dogodek, in če bo gradnja 
stekla brez zastojev, bo nova 
mlekarna dograjena v letu 
1983.

Stara mlekarna v Celju je že 
več let premajhna, pa tudi za
starela, da bi lahko prevzela in 
predelala vse količine mleka, to

Na pobudo CK ZKJ sta 
Občinski komite ZKS in 
predsedstvo OK ZSMS Žalec 
razpravljala o aktivnosti mla
dih v ZSMS in ZK in oceni
la, da z doseženim ne more
mo biti zadovoljni. Zaskr
bljujoča je ugotovitev, da je 
od 9000 članov ZSMS v 
občini aktivno vključenih v 
družbenopolitično delo le 
tretjina mladih. Ravnotako 
ne moremo biti zadovoljni z 
zastopanostjo mladih v ZK, 
saj je teh le 24 % od celotne
ga članstva, pa še ti niso vsi 
aktivni. Ob tem pa ne sme
mo prezreti aktivnosti mla
dih v kulturnih in telesno 
kulturnih organizacijah in 
društvih; To pa pomeni, da v 
ožjem političnem delu ne 
najdemo ustreznih oblik in 
metod dela, ki bi mlade pri
tegnile k večji aktivnosti.

Komite je tudi ocenil, da 
so v aktivnosti mladih pre
malo prisotna vprašanja in 
prizadevanja za utrjevanje 
delegatskega sistema, aktu
alna družbena in gospodar
ska vprašanja, splošni ljudski 
odpor in družbeno samo
zaščito. Stališča mladih o

teh vprašanjih so premalo 
prisotna v delegatskih in sa
moupravnih telesih, čeprav 
živo zadevajo njihov položaj 
v delovni in življenjski sredi
ni.

V razpravi je M o poudar
jeno, da bo potrebno v bo
doče več pozornosti posve
čati izobraževanju in uspo
sabljanju mladih za družbe
no pditično  delovanje in 
razumevanje najpomembnej
ših družbenih vprašanj.

Posebno pozornost je ko
mite namenil vključevanju 
mladih kmetov v ZK. Komi
te je zaradi tega kritično 
ocenil odnos in aktivnost 
komunistov v krajevnih 
skupnostih in kmetijskih 
organizacijah do tega vpra
šanja. Imenovali so tudi po
sebno delovno skupino, ki 
bo vodila aktivnost za vklju
čevanje mladih kmetov v 
vrste ZK.

Oba organa sta tudi ugo
tovila, da bo potrebno dose
či odgovornejši in aktivnejši 
odnos do dela, prav tako pa 
tudi do uresničevanja doku
mentov ZK in ZSMS.

J. K.
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Temeljni kamen za novo



Spremembe v izvršnem 
svetu skupščine
občine Žalec

Delegati občinske skupščine 
so na seji vseh zborov dne, 11. 
julija 1980, sprejeli predlog 
sprememb v sestavu izvršnega 
sveta skupščine občine Žalec, 
ki ga je  na seji podal predsednik 
izvršnega sveta. Ob tem je bilo 
upoštevano, da mora biti sestav 
izvršnega sveta tak, da omogoča 
uresničevanje njegove temeljne 
funkcije -  odgovornost za sta
nje na vseh področjih družbene
ga dela in žMjetija v občini, da 
je izvršni svet odgovoren za 
izvajanje politike in izvrševanja 
predpisov in drugih splošnih 
aktov ter za usmerjanje in delo 
upravnih organov, da koordini
ra in povezuje nosilce izvršne 
funkcije v občini, da spremlja 
stanje v občini ter s tem ob
vešča občinsko skupščino ter 
da spodbuja razpravo v skupšči
ni o določenih vprašanjih ter 
predlaga sprejem predpisov in 
določenih stališč. Upoštevaje 
določila Zakona o temeljih si
stema državne uprave in o zvez
nem izvršnem svetu ter zveznih 
upravnih organih ter glede na 
kontinuiteto dela so büe spreje
te naslednje spremembe v sesta
vu izvršnega sveta:

1. Razrešeni so büi v sestavu 
izvršnega sveta, ker kot poslo
vodni organi po določilih zvez
nega zakona ne morejo biti 
člani izvršnega sveta:

Janez Ahačič, sekretar Med
občinske gospodarske zbornice 
Celje, dosedanji podpredsednik 
izvršnega sveta z  zadolžitvijo za 
področje gospodarstva

Janez Meglič, direktor VIO 
Žalec, dosedanji neprofesional
ni podpredsednik izvršnega sve
ta z zadolžitvijo za področje 
družbenih dejavnosti

Vinko Kolenc, pom očnik 
glavnega direktorja SOZD Hme
zad Žalec, neprofesionalni član 
izvršnega sveta z zadolžitvijo za 
področje kmetijstva, vodnega 
gospodarstva, gozdarstva in za 
področje krajevne samouprave.

2. Na novo so v sestav iz
vršnega sveta büi izvoljeni:

Andrej Šepec, dipl. oec. z 
zadolžitvijo za področje druž
benega planiranja

Vera Orešnik -  Juhart, dipl. 
sociolog, z  zadolžitvijo za po
dročje kadrovske politike terza  
koordinacijo dela z upravnimi 
organi

Jože Brežnik, dipl ing. agro
nomije, za neprofesionalnega 
člana izvršnega sveta z zadolr' 
iv jo za področje kmetijstva.

3. Med dosedanjimi člani iz
vršnega sveta je  bü na novo 
zadolžen v izvršnem svetu za 
izvajanje investicij s področja . 
gospodarstva tov. Jože Cerov- 
šek, dip l oec. in dosedanji na
čelnik oddelka za gospodarstvo 
in finance.

4. Med člani izvršnega sveta 
so büi imenovani naslednji 
predstojniki občinskih upravnih 
organov:

Anrej Šepec za predsednika 
komiteja za družbeno planira
nje in družbenoekonomski raz
voj

Marija Štorman za sekretarja 
občinskega sekretariata za občo 
upravo

Ivan Glušič za sekretarja 
občinskega sekretariata za ure
janje prostora, varstvo okolja in 
gradbeništvo

Karel Marinc za sekretarja 
občinskega sekretariata za ljud
sko obrambo

Milan Zabavnik za načelnika 
občinske uprave za družbene 
prihodke

Za namestnika predsednika 
komiteja za družbeno planira
nje in družbenoekonomski raz
voj je  bila imenovana Ana Pra
protnik, dip l oec, k i bo v komi
teju odgovarjala za načrtovanje 
osebne, splošne in skupne 
porabe

Sestav izvršnega sveta skup
ščine občine se številčno ni 
sprementi, saj opravlja svojo 
funkcijo profesionalno osem 
članov izvršnega sveta skupaj s 
predsednikom, neprofesionalno 
pa opravlja svojo funkcijo se
dem članov izvršnega sveta. 
Takšen sestav izvršnega sveta bo 
omogočti uresničevanje temelj
nih funkcij izvršnega sveta 
skupščine občine Žalec.

PAVLA GOSTEČNIK

Lojze Blenkuš, republiški 
sekretar za ceste in predsed
nik naše občine Vlado Gori
šek sta dobra znanca, kar bi 
sklepali po njunih zadovolj
nih obrazih.

Druži pa ju tudi to, da sta 
oba v teh dneh srečala Abra
hama, kar pomeni, da sta 
zajadrala v najlepša leta. Ko 
so Vladu Gorišku njegovi 
prijatelji in sodelavci čestita

li za njegovih petdeset let 
(Vlado je prejel najvišje ob
činsko priznanje: Zlati grb 
občine Žalec), som u zažele
li še naprej trdno zdravje in 
prav takšno zagretost pri de
lu za napredek občine Ža
lec, kot jo  je izžareval vsa 
leta. .

Iskicßo čestitamo!
Tk. L.

Z  odredom
„Bratstvo in enotnost”

Lesnine v Levcu
Med nove pridobitve v okviru 

letošnjega občinskega praznika 
žalske občine sodijo tudi pred 
kratkim odprti prostori Lesnine 
v Levcu. Generalni direktor 
Lesnine Marjan Planinc je na 
otvoritveni slovesnosti dejal, da 
gre za drugo fazo izgradnje no
vega prodajnega centra v Levcu. 
Prvi objekt so, kot je znano, 
odprli januarja lani.

S sedanjimi novimi prostori 
(2400 kvadratnih metrov zuna
njih površin) se je prodajni cen
ter v Levcu razširil na 8000 
kvadratnih metrov prodajnih po
vršin, zunanjih urejenih pa je 16 
tisoč kv. metrov. Sedanji objekt 
je stal 15 milijonov dinarjev, ce
lotna naložba v prodajni center 
pa znaša 53 milijonov dinarjev. 
Pri tem je pomembna ugotovi

tev, da gre za enega najcenejših 
tovrstnih objektov v Jugoslaviji.

Novi prostori bodo omogoči
li dodatno povečanje prometa 
za 13 milijonov dinarjev na 
račun gradbenih materialov, le
tošnji promet centra pa v celoti 
načrtujejo za 250 milijonov di
narjev ob napovedi, da v pri
hodnjem letu računajo na do
datnih 50 milijonov dinarjev.

Na svečanosti, ki so se je 
udeležili predstavniki družbeno
političnega življenja občine Ža
lec, je spregovoril tudi predsed
nik skupščine občine Žalec 
Vlado Gorišek, ki je poudaril 
pomen novega prodajnega cen
tra v Levcu v smeri boljše 
oskrbe s pohištveno opremo in 
drugimi materiali.

Tk.L.

EKOLOGIJA
Ekologija je veda, stara 

dobrih sto le t  Zanima jo  
življenje živih bitij, odnosi 
med njimi in okoljem, v 
katerem žive. Zelo prepro
sto: ekologija je veda, ki 
raziskuje DOM (okolje, gr- 
oikos) živih organizmov, raz
iskuje „gospodarjenje žive 
narave.”

V vsakdanjem življenju 
slišimo za ekološko krizo, 
ekologijo človeka, o varstvu 
narave . . .  Tudi v naši ustavi 
(čl. 87 Ustava SFRJ) je za
pisano, da imamo pravico in 
dolžnost zagotavljati pogoje 
za ohranitev človekovega 
okolja.

Od skupno 500 jugoslo
vanskih občin, jih ima čist 
zrak samo 188. Tako dve 
tretjini Jugoslovanov diha 
onesnažen zrak. Ta problem 
zelo izstopa v Celju, poseb

no jeseni in pozimi, ravno 
tako tudi v Zasavju. Veliko 
preveč je poginov rib v naših 
rečnih strugah. Tega in po
dobnega je mnogo, mnogo 
preveč. Kaj pa mi? Ali stori
mo vse, da bi naše (dedje 
ostalo takšno, kot mora? V 
gozdu najdemo star avto, 
hladnünik, štedilnik, razne 
druge odpadke . . . !  Obrežja 
tek so vse preveč pisana z 
različno navlako. Marsikaj 
od tega bi naša industrija 
potrebovala za surovine, pa. 
se ne potrudimo dovdj, da 
bi kaj naredili v tej smeri in 
redno zbirali te odpadne 
stvari. Akcije ne smejo biti 
muhe enodnevnice, postati 
morajo naša stalna skrb.

Tudi hrup ogroža okolje. 
Ljudje so prepričani, da se 
prod tenu  zlu ne da ničesar 
narediti. Ali imamo pravico, 
da tako zaspano spremljamo 
ta dogajanja? Apatično 
spremljamo uničenje te ali 
one rastlinske vrste, ati pa 
živalske vrste in to v času, 
ko dobiva neokrnjeno dedje 
vse višjo ceno. Takšno, sko
raj idealistično gledanje, ni
kakor ni proti vsakemu teh
ničnemu napredku. Z ekdo- 
škim razvojem moramo ra
čunati, da kmalu ne bo po
menil visok standard več 
močan avtomobil, velik hla
dilnik ali kdičina porabljene 
električne energije, temveč 
bo standard pomenila čista 
voda, zrak, možnost rekre
acije v naravi.

Tako nam je okdje le ena 
komponenta več v masi bla
govne produkcije, zato se 
moramo do njega obnašati 
prav tako kot do potrošnega 
materiala. Žal pa okolju ne 
priznavamo amortizacijskih 
sredstev in prav zato smo vsi 
ddžni vzdrževati čisto oko
lje. vredno našega občana.

V Andražu so praznovali
Od 22. do 29. junija so v 

krajevni skupnosti Andraž pra
znovali krajevni praznik. V teh 
dneh se je zvrstilo več športnih 
in drugih prireditev. Ob za
ključku praznovanja pa je bila 
davnosstna seja skupščine kra
jevne skupnosti in družb eno- 
pditičnih organizacij, katere se 
je pdeg predstavnikov družbe
nopolitičnega življenja udeležil 
Franc Leskovšek — Luka, član 
sveta federacije.

Slavnostni govornik je  bil 
predsednik sveta krajevne skup
nosti Andraž Srečko Pižom, ki

je med drugim omenil tudi, da 
je krajevna skupnost Andraž 
ena obrobnih in maty razvitih v 
občini. Iz leta v leto pa se ta 
nerazvitost zmanjšjje, k čemer 
pripomorejo tudi razne solidar
nostne akcije, med katere sodi 
tudi akcija povezava hribovskih 
domačij z dolino, delitev občin
skih sredstev samoprispevka, 
prostovoljno delo krajanov in 
drugo.

Letos so uspeli dograditi 800 
metrov asfaltne ceste v zaselek 
Topolovec, slabo vreme pa jim 
je onemogočilo dokončati

cesto v Jajče. V srednjeročnem 
programu krajevne skupnosti so 
zapisali, da bodo zgradili otro
ški vrtec, telefonsko omrežje, 
uredili pokopališče, mrliško 
veže, zgradili novo trafo posta
j o . . .

Ob tej priliki so podelili tudi 
priznanja krajevne skupnosti, ki 
so jih prejeli: Ludvik Kokovec, 
Franc Drobež in Franc Zabu
kovnik, Priznanja OF pa so 
prejeli: Slavko Pižom, V3i Čte- 
možnik, Henrik Pižom, Ljudmi
la Rapi in TVD Partizan 
Andraž. Gostu Francu Leskov
šek — Luki pa so podelili sliko 
samouke slikarke Zofije Zatler, 
kmetice iz Andraža.

TEKST IN FOTO: 
T. TAVČAR

Letos je bil že trinajstič orga
niziran odred „Bratstvo in enot
nost“, v katerem je vključeno 
po petdeset predstavnikov iz 
vsake republike in po pet iz 
avtonomnih pokrajin in pet iz 
Beograda. Bil sem srečen, ko 
sem izvedel, da sem med srečni
mi izbranci, ki so zastopali Slo
venijo. V Zagrebu ,so nas do
čakali pionirji iz osnovne šole 
Sedem sekretarjev SKOJ-a. Pri
pravili so nam topel sprejem. 
Popoldne smo formirali odrede.
V vsaki desetini je bil predstav, 
nik ene republike in avtonomne 
pokrajine.

Naslednji dan smo obiskali v 
razne kraje v Zagorju, kjer smo 
si ogledali muzeje, nakar smo 
odpotovali v Bedekovčino, kjer 
smo prespali pri svojih vrstni- !■ 
kih. |."

Ogledali smo si Titov rojstni ! 
kraj, Sljeme in še nekatere dm- ! 
ge kraje, ki so povezani z življe
njem in delom našega velikega 
voditelja. Na grob Titovih star
šev in pred spomenik Slavka 
Mrkocija, smo položili vence, si 
z domačini obljubili, da si bo
mo dopisovali, peti dan pa smo 
odpotovali v Beograd.

Zadnji dan, to je na simbolič
ni Titov 25. maj, smo büi vsi 
udeleženci pohoda sprejeti v 
ZSMJ. Posebno ganljivo je bflo, 
ko smo se na Dedinju poklonili 
velikemu junaku naše domovine 
tovarišu Titu. Zvečer smo na 
stadionu JIÌA spremljali sveča
nosti ob dnevu mladosti. Veseli 
in polni prijetnih vtisov smo 
nato odšli v Pionirski grad, Beo
grad.

Najbolj mi je bflo na tej poti 
všeč šiijenje ideje bratstva in 
edinstva, za katero je tovariš 
Tito vedno poudarjal, da jo 
moramo čuvati kot zenico svo
jega očesa. Vtisi po poteh naše
ga državljana sveta bodo zame 
nepozabni!Novi prostori

Ob otvoritvi novih prostorov Lesnine v Levcu



P od eljena od likovanja in  priznanja

Vlado Gorišek

■<rc, Bieda Lenarčič

Anica Terpin

Ivan Žagar

Na svečani seji skupščine ob
čine Žalec so v okviru letošnje
ga občinskega praznika podelili 
odlikovanja in priznanja.

^Zlati grb občine Žalec (naj- 
višje odličje občine) so prejeli: 
DO ITC Ferallit Žalec, Godba 
na pihala Zabukovica, Krajevna 
dcupnost Gotovlje, in Vlado 
Gorišek, predsednik skupščine 
občine Žale c.

Srebrni grb občine Žalec so 
podelili SOZD Hmezad — DO 
Mirosan, Krajevni 'Skupnosti 
Prebold, Občinskemu štabu te
ritorialne obrambe Žalec in 
VIO — TOZD osnovna šola Vla
do Bagpt Braslovče. Dobitnika 
Bronastega grba občine Žalec 
sta prejela Občinska čebelarska 
zveza Žalec in vaški odobr Oro- 
va vas. Plaketo občihe Žalec pa 
so prejeli Dolfe Naraks, pod
predsednik skupščine občine 
Žalec, Breda Lenarčič, Ivan 
Rak iz Gotovelj in Anica 
Tferpin, ravnateljica celodnevne 
osnovne šole Salvko Šlander 
Prebold. Polde Rajh, direktor 
SIP-a in Ivan Žagar, direktor 
Tekstilne tovarne Prebold.

DO ITC FERALLIT ŽALEC 
že več let nazaj dosega dobre 
gospodarske rezultate. Kljub 
naraščajočim poslovnim stro
škom beleži občutno povečanje 
dohodka ter sredstev za akomu- 
lacijo. Vsa leta sije kolektiv pri
zadeval tudi za izboljšanje de
lovnih pogojev, kar je možno 
uresničiti z realizacijo predvide
nega investicijskega programa. 
Ferallit tudi uspešno delije z 
družbenopolitičnimi organiza
cijami.

GODBA NA PIHALA ZA- 
BUKOVICA je precej časa delo
vala kot rudarska godba, v času 
okupacije je prenehala delovati, 
po osvoboditvi pa je njeno delo 
ponovno zaživelo. Godba uspe
šno sodeluje na vseh manifesta
cijah v krajevni skupnosti, obči
ni in v organizacijah združenega, 
dela. Pravkar je godba tudi pra
znovala 100-letnico obstoja Od 
ustanovitve do danes so se v 
orkestru zbirali mladi delavci, 
zlasti rudarji. Danes šteje pihal
ni orkester 36 godbenikov vse 
godbenike na čelu s kapelni
kom odlikuje izredna požrtvo
valnost, delovna disciplina in
kulturniški zanos.

«

KRAJEVNA SKUPNOST 
GOTOVLJE, v njej je precej ra
zvita krajevna samouprava, 
družbenopolitične organizacije 
se uspešno vključujejo v razre
ševanje problematike. Društva v 
krajevni skupnosti aktivno so
delujejo v vseh večjih akcijah, 
posebno gasilsko in prosvetno 
društvo imata bogato tradicijo.

Območje KS Gotovlje je izra
zito kmetijsko, krajevna skup
nost vlaga posebne napore za 
povezovanje krajanov hribovitih 
predelov z dolino z namenom 
uspešnega sodelovanja krajanov 
pri razvijanju krajevne samo
uprave in delovanja na nivoju 
širše družbene skupnosti.

Krajevna skupnost Gotovlje 
je v letu 1980 vlagala posebne 
napore v ureditev kraja

VLADO GORIŠEK je dolgo
letni družbenopolitični delavec, 
uspešno je opravljal številne od
govorne dolžnosti v zvezi z de
lovanjem občinskih družbeno 
političnih organizacij in skup
ščine občine. Od leta 1974 je 
opravljal funkcijo predsednika 
skupščine občine. Vlado Go
rišek si je v teh letih kot pred
sednik skupščine občine pose
bno prizadeval za čirn hitrejši

družbenoekonomski razvoj ob
čine. Ob vsem tem je zlasti pri
zadevno deloval pri uresniče
vanju določil Ustave ter Zakona 
o združenem delu v zvezi s kva
litetnim razvojem samouprav 
nega sistema, posebej še dele
gatskega sistema. Prav na osnovi 
rjegovega prizadevanja so bile v 
žalski občini uvedene posarne 
zne metode in oblike dela z de
legati in delegacijami, ki so pri
spevale k doslednejšemu uvelja
vljanju delegatskega sistema in 
boljšemu povezovanju z občani 
in delovnimi ljudmi na obmo
čju občine.

Tovariš Gorišek je prispeval 
tudi velik delež h krepitvi ob- 
ramnih priprav kot predsednik 
sveta za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito in uspe
šno deloval tudi na drugih po
dročjih gospodarskega delo
vanja in rasti.

SOZD HMEZAD -  DO MI
RISAN zelo uspešno posluje že 
nekaj let. Preteklo leto je dose
gla nadpoprečno dobre poslov
ne rezultate, saj je celotni pri
hodek porasel kar za 25 odsto., 
čisti dohodek za 117 odsto, 
sredstva akomulacije pa so se 
povečala kar za 208 odsto.

Mirosan ima že vrsto let vo
dilno vlogo v sadjarski proizvo
dnji, s sadikami sadnega drevja 
preskrbuje širše celjsko obmo
čje-

KRAJEVNA SKUPNOST 
PREBOLD je v zadnjem obdo
bju izredno uspela pri krepitvi 
obrambne sposobnosti, ima 
kvalitetno izdelane" obrambne 
načrte, uspešno je izvedla vajo 
ob dnevu civilne zaščite v letu 
1979 ter akcijo NNNP. Pri iz
vedbi obeh vaj je dobro sodelo
vala z organizacijami združene
ga dela na svojem območju ter 
z ostalimi dejavniki v krajevni 
skupnosti Prebold.

OBČINSKI ŠTAB TERI
TORIALNE OBRAMBE ŽA
LEC je začel delovati pred 10. 
leti. Število pripadnikov se je v 
tem obdobju povečalo za še
stkrat. Enote in štab so dosegli 
lepe uspehe (bojni pouk in 
vzgoja enot in štabov teritorial
ne obrambe). S solidnim voja
ško strokovnim znanjem svojih 
pripadnikov je dosegel, da so 
enote in štabi izrendo dobro 
izurjeni za opravljanje nalog.

Občinski štab za teritorialno 
obrambo je v tem obdobju do
segel velike uspehe pri ideolo
ško političnem usposabljanju 
podrejenih enot in štabov teri
torialne obrambe.

TOZD OSNOVNA ŠOLA 
VLADO BAGAT BRASLOV
ČE ima v 16 oddelkih 342 
otrok. leta 1976 se je šola pre
selila v novo zgradbo. Kolektiv 
šole je pokazal izredno ak
tivnost vse od pričetka gradnje 
šole. Zelo uspešno delujejo v 
šolskih interesnih dejavnostih v 
okviru pionirkse in mladinske 
organizacije, kateri organiza
cijsko skrbita tudi za samo
upravno delegatsko delovanje 
učencev- Najbolj aktivni so 
šolsko športno društvo, kultur
no društvo, klub mladih tehni
kov, pionirska hranilnica in šol
ska knjigama.

OBČINSKA ČEBELARSKA 
ZVEZA ŽALEC je bila usta
novljena prva v Sloveniji. Uspe
šno se je vključila v družbeno 
življenje, skrbi za redno izobra
ževanje čebelarjev in jih seznan
ja s sodobno tehnologijo, Orga
nizira strokovne ekskurzije in v 
svoje vrste uspešno vključuje 
tudi mladino.

ORLA VAS, kjer vaščani ak
tivno sodelujejo v vseh širših 
družbenih akcijah. Z veliko 
mero družbene zavesti so med 
prvimi pri vsakih volitvah, uspe
šno se vključujejo v uresniče
vanje programa krajevne skup
nosti in v druge akcije.

DOLFE NARAKS je uspešno 
vodil izvršni odbor sklada za 
uresničevanje programa izgra
dnje določenih objektov druž
benih dejavnosti občine Žalef v 
obdobju 1975-1979.

Ves čas opravljanja funkcije 
si je prizadeval, da se je izvajal 
vsakoletni program vlaganj in fi
nančni načrt sklada. Zaradi ne
rednega dotoka sredstev po 
sklenjenem družbenem dogovo
ru se je sklad spoprijemal z veli
kimi finančnimi težavami in v 
tej situaciji je tovariš Naraks po
kazal močno angažiranost. 
Skrbel je tudi za skrajno raci
onalno in smotrno razpolaganje 
s sredstvi sklada, pri čemer, je 
izvršilni odbor posvečal pose
bno pozornost iskanju naj
boljših ponudb in zbiranju naj
primernejših in najracionalnej
ših idejnih ter glavnih načrtov,

BREDA LENARČIČ je vrsto 
leto opravljala neg odgovornejša 
finančna opravila pri obram
bnih pripravah — poverjeništvu 
za finance, pri izvedbi posame
znih referendumov in njihovih 
programov in drugih pomem
bnih akcijah. Za svojo nadvse 
uspešno in požrtvovalno delo si 
je nedvomno zaslužila to  občin
sko priznanje.

IVAN RAK je bil ustanovi
telj krajevne organizacije ZB za 
območje Gotovelj, Žalca, 
Vrbja, Pirešice in Ložnice. Kot 
član je aktivno deloval v raznih 
komisijah pri občinskem zdru
ženju ZB, bil je tudi član pri
pravljenega odbora za ustanovi
tev Zveze čebelarskih družin 
občine Žalec. V Gotovljah je 
aktivno deloval že pred vojno in 
še vedno deluje v družbenopoli
tičnih organizacijah in društvih, 
bil je tudi dolgoletni član kme
tijske zadruge Gotovlje in pobu
dnik izgradnje zadružnega do
m a

ANICA TERPIN je zaposlena 
na šoli v Preboldu že od 1958. 
Ves čas je bila aktivna družbe
nopolitična delavka Kot orga
nizator celodnevne osnovne 
šole v Preboldu je s sodelavci 
orala ledino. S svojo družbeno 
politično aktivnostjo je pripo
mogla, da se je šola odprla na
vzven in se uspešno povezala z 
organizacijami v kraju.

POLDE RAJH je že od leta 
1968 direktor SIP Šempeter. S 
svojo ustvarjalno aktivnostjo je 
veliko prispeval pri uvajanju za
htevnega programa kmetijske 
mehanizacije, saj je bil več let 
vključen v strokovni team, ki 
načrtuje program. Delavci v 
SIP-u menijo, da ima Polde 
Rajh največ zaslug, da se je SIP 
razvil v eno najsodobnejših to
varn kmetijske mehanizacije v 
Jugoslaviji in Evropi.

IVAN ŽAGAR je v Tekstilni 
tovarni zaposlen že vsa povojna 
leta. Najdlje je opravljal dela in 
naloge vodje gospodarskega se
ktorja, z imenovanjem za gene
ralnega direktorja pa je s svojo 
aktivnostjo mnogo doprinesel k 
razvoju podjetja in k doseženim 
gospodarskim rezultatom. Pose
bej se je angažiral pri realizaciji 
investicijskega programa.

Nagrade in 
priznanja inovaterjem

Ob letošnjem prazniku 
občine Žalec so podelili na
grade in priznanja nasled
njim inovatorjem:

Rudi Korbar, elektronik 
iz tovarne nogavic Polzela, je 
prejel nagrado in priznanje 
za tri inovacije: obračalno 
napravo nogavic, elektron
ske aparate za impulze in 
predelavo relejev.

Branko Golavšek, VK 
električar v AERO TOZD 
Kemija Šempeter za preure
ditev končnih stikal na re
zalnih strojih in prigraditev 
električnega števca ter 
isgnalne naprave na prečnem  
rezalcu

Nagrado in priznanje so 
prejeli tudi Slavko Šorli, 
Mirko Lesinšek, Leon Mete- 
lan in Anton Zupanc -  vsi iz 
SIP Šempeter za inovacijo 
predelave nadgradnje, ogro
dja in stiskalnico SIP -ovih 
nakladalnih prikolic

S  priznanjem in nagrado 
sta bila nagrajena še Zvone 
Radišek, grafični tehnik v 
AERO TOZD Kemija Šem
peter za izboljšavo tehnolo
škega postopka elkolith pa
pirja in Peter Kač, ing. v SIP 
Šempeter za inovacijo spre
membe tračnega obračalni
ka Favorit 220.

Priznanja so bila podelje
na: Radnku Živanoviču 
strojnemu tehniku v Feralli- 
tu Tàlee za inovacijo „več 
komandno rezkacijo rotor
jev, Tonetu Vrečiču kon
trolorju SIP Šempeter za 
inovacijo „predelava mikro
metra v pripravo za kontrolo 
merilnih ur,” Marjanu Pe
čovniku strojnemu tehniku 
SIP Šempeter za inovacijo 
„predelava nosilca, predela
va srednjega prečnega nosil
ca SP in TG in Andreju Zo- 
bovniku terhničnemu risarju 
v SIP Šempeter za inovacijo 
„predelava zavese pri tra
čnem obračalniku Favorit 
F  220".

V skupini inovatorjev so 
tudi strokovnjaki Inštituta 
za hmeljarstvo in pivovar
stvo: Dragica Kralj, Tone 
Wagner, Mežika Medved in 
Marta Dolinar. Inovacija: 
žlahtnjenje hmelja — B 
kutivarji po mnenju komisije 
presega ambicije akcije 
„Inovator” Žalec, zato bodo 
ta znanstveno -  raziskovalni 
dosežek predlagali za nate
čaj sklada Borisa Kidriča.

Na rob naj zapišemo, da 
se je prijavilo za natečaj več 
inovatorjev kot prejšnje leto 
in sicer je  do dodatnega 
razpisanega roka prispelo 15 
predlogov (prijav) iz petih 
organizacij združenega dela. Tone Wagner

P od eljen i srebrni zn ak i
sin d ik ata

Na svečani seji predsedstva 
Občinskega sveta Zveze sindika
tov Žalec so podelili priznanja 
samoupravljalcem. Prejeli so jih 
Milan Jezernik, Marija Pere, Li
dija Ušen, Ivan Pavlič, Božo 
Cvirn, Stanko Jelen, Breda Ran- 
čigaj, Stane Lavrinc, Ivah Hren 
in Mirko Urbanci. Podelili so 
tudi deset priznanj, ki so jih 
prejeli: Jože Pilih, za dolgo
letno delo v Zvezi sindikatov. 
Tu je bil tudi prvi predsednik. 
Pri ustanovitvi počitniške skup
nosti je bil med organizatorji.

Mirko Ledinšek je bil dolga 
leta aktiven v sindikatu in sa
moupravnih organih. Še posebej 
ši je prizadeval, da bi prišlo do 
še tesnejšega sodelovanja med

tovarno SIP, kjer je zaposlen in 
Krajevno skupnostjo Šempeter.

Veronika Petre je prejela sre
brni znak sindikata za uspešno 
delo v osnovni organizaciji sin
dikata TOZD Slovin Žalec. Nji
hova osnovna organizacija sodi 
med najaktivnejše v občini.

Breda Rančigaj je v KOTEKS 
TOBUSU -  TOZD Inde Vran
sko predsednica delavskega sve
ta. Agilna je in podeljeno pri
znanje ji mnogo pomeni.

Srebrni znak sindikata so 
prejeli še: Slavko Cater, Željko 
Sevnšek, Jerica Čretnik, Mirko 
Ledinšek, Erika Oset, Jože Pen- 
celj in Konferenca 0 0  Zveze 
sindikatov Slovenije KIL iz Li
boj in TT Prebold.
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Občanova fotoreportaža:

Tokrat smo praznovali v prijaznih Gotovljah

Slavnostna seja v počastitev občinskega praznika 
zadružnega doma v Gotovljah

7. julija je bfla v lepo obnovljeni dvorani

Tone Bole je vedno naš najdražji gost

V kulturnem programu so nastopli tudi učenci osnovne šole Peter Šprajc -  Jur

Takole so se predstavili korenjaški gotovdjski pevci Poged na Gotovi je



Prisrčno srečanje borcev NOV na Rinki
Nedavno srečanje borcev 

NOV naše občine, posebej še 
borcev I. bataljona III. brigade 
VDV na Rinki nad Gotovljami, 
sodi v okvir prireditev in pro
slav ob letošnjem dnevu borca 
in občinskem prazniku občine 
Žalec.

Lahko zapišemo, da je sre
čanje borcev NOV izvenelo 
nadvse prisrčno in hkrati je bila 
to dostojna manifestacija oživ
ljanja tradicij NOV. Udeleženci 
srečanja so bili srečni, da so si 
po toliko letih lahko segli v 
roko in se iz oči v oči pogo
varjali s svojim brigadnim ko
mandantom, narodnim herojem 
Tonetom Vratanarjem — Anto- 
neskom.
I

Osrednji govornik Milan Ko
žuh je dejal, da so bili kraji in 
ljudje tega predela Savinjske do
line častno in trajno zastopani v 
NOV. Po široki in uspeli napisni 
in trosilni akciji v noči med 7. 
in 8. julijem leta 1941 se je 
število ilegalcev naglo povečalo. 
To je bil hkrati začetek formi
ranja Savinjske partizanske čete 
in začetek širšega odpora za
vednih Savinjčanov proti oku
patorju.

„Letos prvič praznujemo 
brez našega komandanta in vo
ditelja -  tovariša Tita, ki je 
poosebljal vse, kar je v da
našnjem času doma in v svetu 
najbolj svobodno in napredno.

Obljubljamo, da bomo mi, nje
govi borci skupaj' z vami v 
prihodnje izvrševali vse naloge, 
ki bodo postavljene pred nas, in 
da bomo budni na braniku naše 
revolucije,“ je med drugim po
vedal Milan Kožuh.

srečanje je d u o  množično m nadvse slovesno

t Za tem je spregovoril o usta
novitvi HI. brigade VDV s štiri
mi bataljoni in prištabno enoto 
ter orisal njeno vlogo in boje.

Brigadi je poveljeval narodni 
heroj Tone Vratanar — Anto- 
nesko. Prvi bataljon se je po
imenoval oziroma je dobil ime 
Revirsko—savinjski bataljon
VDV z operativnim področjem 
v Zgornji in Spodnji Savinjski 
dolini, Zasavskih revirjih in kra
jih, ki so spadali v to območje.

Borci so se pogumno borili 
ob napadu na Mozirje in 
Šoštanj in se uspešno spoprije
mali s številnimi drugimi akcija
mi. Varovali in branili so osvo
bojeno ozemlje v Zgornji Sa
vinjski dolini skupaj z ostalimi 
operativnimi enotami NOV.

Med takšne uspešne akcije sodi
jo napadi na sovražne kolone in 
transporte, onemogočanje do
mačih izdajalcev in snovanj bele 
garde, uničenje Gračnerjeve 

’ gestapovske tolpe v Čečah, boj 
in uničenje nemških vojakov v 
Bobnu pri Hrastniku, spopad z 
Nemci v Andražu, rušenje 
rudniških naprav v Velenju itd.

Prireditev so lepo popestrili 
in zaokrožili s kulturnim nasto-

*+*****++■«{****■««*****

PO POTEH AVNOJA
Republiška konfereca ZSMS 

je letos od 3. do 18. julija 
organizarala že svoj 10. jubilejni 
pohod mladine po poteh, ki jo 
je prehodila slovenska delegaci
ja, ko se je odpravila na IL 
zasedanje AVNOJ-a.

Iz naše občine sta se letošnje- 
pohoda mladih udeležila 

rko Naraglav in Borislav To- 
maš. Oba sta prizadevna mla
dinska aktivista in jima je bil 
pohod pravzaprav nagrada za 
njuno aktivnost v ZSMS.

O tem, kaj so mladi doživeli 
na poti, nam bo v naslednji 
številki obširneje poročal Darko 
Naraglav, ki je bil hkrati poli
tični komisar čete.

pom domačega pevskega zbora, 
učencev osnovne šole Gotovlje 
in ostale mladine.

Prireditelji so kot dobri orga
nizatorji vse udeležence po

gostili s partizanskim golažem. 
Udeleženci so v lepem vremenu 
posedli skupaj in obujali spomi
ne na slavne dni junaških bojev.

- L T
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$Rudi Cilenšek 
j 75-letnik

Komandant I. bataljona III, brigade VDV Benjanim Žižmond v 
sproščenem pomenku v  •

Težko je verjeti, da naš 
Rudi Cilenšek te dni praznu
je 75-letnico svojega življe
nja. Agilen je kot predsednik 
občinskega odbora Zveze 
združenj borcev NOV in

član predsedstva občinske 
konference SZDL Žalec, s 
svojimi bogatimi izkušnjami 
borca in revolucionarja pa 
rad pomaga in se oglaša tudi 
na drugih sestankih. Če bi 
njegovo življenjsko silo 
ocenjevali po delu, bi lahko 
zapisali, da mu leta niso 
prišla do živega, kot pravimo 
in še vedno ga vidimo kako 
kolesari-

Rudi je bil rojen 28. julija 
1905 v Migojnicah pri Gri
žah kot kmečki sin. Komaj 
12 let star se je že zaposlil v 
rudniku Zabpkovica, zato ni 
poznal brezskrbne mladosti. 
Ze v letu 1936 je bil sprejet 
v KP in naslednje leto je, kot 
številni drugi napredni delav
ci, okusil, kaj pomeni biti 
brezposeln.

Deloval je kot komunist z 
naprednimi idejami in že v 
letu 1941 je bil zajet in 
strpan v logor Ivaniča, kjer 
je stežko zbolel. Po vrnitvi 
domov je odšel v ilegalo in 
že v avgustu 1941. leta je 
organiziral prvo partizansko 
četo. Za njim je odšla v 
ilegalo tudi njegova družina. 
Rudi Cilenšek je do novem
bra 1944. leta deloval kot 
upravni sekretar KP, med 
ofenzivo leta 1945 je izgubil 
svojo starejšo hčerko.

Kljub prestanemu trplje
nju se je Cilenšek z ognjem 
prekaljnega borca in komu
nista vključil v povojno iz
gradnjo. V organizaciji Rde
čega križa je deloval kot 
načelnik organizacijskega 
oddelka SRS do leta 1952, 
potlej je služboval kot šef 
Biroja za posredovanje dela 
za MLO in OLO Ljubljana -  
okolica.

Rudi Cilenšek je nosilec 
spomenice 1941 in številnih 
drugih odlikovanj. Ima 
orden bratstva in edinstva II. 
stopnje, orden z£ zasluge za 
narod II. stopnje, medaljo za 
hrabrost, poljsko odlikova
nje, orden republike s sre
brnim vencem in Leninovo 
značko.

Rudi je po značaju skro
men in rad pomaga ljudem, 
zato ga tudi imajo radi. Ru
diju Cilenšku iskreno česti
tamo ob njegovem jubileju 
in mu kličemo: Še na mnoga 
zdrava leta.

LOJZE T.
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Ta dan še sonca m smeha ni manjkalo

---------------:----------:------------------ \
Tone Vratanar - Atonesko

Sedela sva za mizo in 
odmaknjena od utripa ude
ležencev nedavnega srečanja 
borcev prvega bataljona III. 
brigade VDV na Rinki, zbi
rala besede za pogovor. Od 
najinega zadnjega srečanja je

in povezovanja so zasejali 
prvi komunisti. Dobro so 
pripravili teren za poznejše 
akcije. Naši borci so imeli 
povsod odprta vrata, ljudje 
so sodelovali z nami in ta

Eovezanost prebivalstva z 
orci, z narodnoosvobodil

nim bojem je omogočila 
uspešne akcije.”

Vratanar seje spomnil na
pada na sovražno postojan
ko v Zagorju, pa bojev v 
Libojah, Zabukovici in po 
drugih krajih, napada na 
Šoštanj, začetek bojev na 
Čreti, od koder se je začel 
Kozjanski pohod in drugih 
akcij.

minilo 35 let in bilo je 
očitno, da Tone Vratanar 
(narodni heroj) dobro skriva 
svoja leta.

Dejal je, da ga na nekda
nje boje in operacije III. 
brigade, zlasti še prvega ba
taljona, vežejo lepi spomini. 
Takole je razpredal svoje 
spomine:

„Zasavski revirji in Savinj
ska dolina so bili v narodno- 
osovobodilni vojni, pa tudi 
že prej, neločljivo povezani. 
Seme iskrenega sodelovanja

Čas je naredil svoje, 
odmaknil se je, spomini pa 
so ostali v srcu komandanta 
sveži. „Nekdanji partizani 
radi prihajamo na prizorišča 
bojev in iskreno se razveseli
mo vsakega srečanja in po
govora z domačini. Takšno 
je tudi današnje srečanje tu 
na Rinki v okviru praznika 
žalske občine,” je sklenil 
pripovedovanje Tone Vrata
nar -  Antonesko. Čeprav 
sedaj živi v Beogradu, se rad 
vrača v Slovenijo, v Zasavske 
revirje, pa tudi v Savinjsko 
dolino in druge kraje, v kate
re ga je zanesla pot bojev 
kot komandanta III. brigade 
VDV.

Hvala komandant Anto
nesko in še pridi k nam!

LOJZE T.

Poslovili smo se 
od Jugove mame

Umrla je Jugova mama na 
Dobrovljah. Vsem, ki smo jo 
poznali in bili njeni'gostje, je 
ob zadnjem slovesu hudo pri 
srcu. Jugova mama sodi med 
tiste slovenske partizanske 
matere, ki so imele ves čas 
narodnoosvobodilne vojne 
na široko odprta vrata in 
čuteče srce za naš boj, za 
partizanske borce, ki so po
trebovali zatočišče in hrano.

Kdo bi preštel vse noči, ki 
jih je žrtvovala, ko je bor
cem pekla krah in kuhala 
hrano. Še pomislila ni, da je 
bila mnogokrat zaradi tega 
sama v življenjski nevarnosti. 
Sicer pa je büa blagega zna

čaja, skromna in taka je 
ostala tudi po vojni. Jesen 
svojega življenja je preživlja
la doma pri otrocih in vnu
kih, ki sojo imeli radi.

Jugovo mamo so radi 
obiskovali nekdanji borci in 
aktivisti in vsakega se je raz
veselila ter ga pogostila. Bila 
je srečna, če je lahko po
brskala po spominih.

Jugove mame ni več, ostal 
je le spomin na hrabro parti
zansko mater. Kako prilju
bljena je Jugova mama, je 

okazal njen pogreb na po- 
opališču v Braslovčah. Sla

va njenemu spominu!
LOJZE T.



Z željo, da bi ocenili, kako v 
naši občini skrbimo za varnost 
v prometu na cestah, smo pred 
dnevi pripravili v našem ured
ništvu razgovor za okroglo m>-

Ciri Prezelj

zo. Udeležili so se ga Ciril Pre
zelj, načelnik oddelka za notra
nje zadeve pri Skupščini občine 
Žalec, Franc Radišek, sekretar 
SKIS Žalec, Franc Pondelak.

Eomočnik komandirja PM Ža 
re, Ivan Serdoner, predsednik 

Združenja šoferjev in avtomeha
nikov Žalec, Nikola Trivan, ob
činski sodnik za prekrške, Mar
jan Tržan, tajnik sveta za 
PUCPP in Tone Završnik, stro
kovni sodelavec SKIS Žalec, z 
naše strani pa Lojze Trstenjak 
in Vladka Cerovšek.

Glavni povzetki razgovora: 
„Čeprav je bilo v žalski občini v 
zadnjih letih veliko storjenega 
za večjo varnost in nemoten 
promet na cestah, število pro

Franc Pondelak

metnih nesreč ne upada. Pri 
tem je značilno, da prometnim 
nesrečam v glavnem botrujejo 
subjektivni dejavniki, kot nepri
merna hitrost, lahkomiselnost, 
vinjenost voznikov pa tudi pe
šcev in podobni vzroki.

Nesporno je tudi, da še ni
smo uspeli odpraviti vseh črnih 
točk, ki so nemalokrat vzrok 
hudim prometnim nesrečam, 
skratka, stanje narekuje, da bo 
treba še marsikaj postoriti, da 
bi ljudem zagotovili bolj varen 
promet na cestah.

In pri tem velja podčrtati, da 
je v ospredju vseh prizadevanj 
človek, zato ni naključje, da so 
udeleženci razgovora še posebej 
opozaijali in nakazovali potre
bo po množični in učinkoviti 
preventivni vzgoji. V to vzgojo 
je treba zajeti, so poudarili, že 
predšolske in šolske otroke.

Marjan Tržan

■m

PROMETNE
NESREČE
OPOZARJAJO

V občini Žalec se je v mi
nulih dveh letih zvrstilo 400 
prometnih nesreč, od tega se jih 
je 38 končalo s smrtnim 
izidom. Število prometnih ne
sreč v dveletnem obdobju ni 
poraslo, le dva smrtna primera 
sta bila v lanskem letu več, kot 
v letu poprej. Povečalo pa se je 
število nesreč s telesnimi po
škodbami in sicer od 162 na 
171.

Pri tem je treba upoštevati, 
da je bilo v zadnjih letih veliko 
cest asfaltiranih in posodoblje
nih, in da se tudi po teh krajev
nih in vaških cestah odvija vse 
hitrejši promet in tako tudi 
zaradi tega prihaja do promet
nih nesreč.

Pondelak: „Cestni promet se 
je v preteklem letu na območju

Nikola Trivan

žalske občine odvijal pod delno 
izboljšanimi pogoji, saj je bilo 
odpravljenih več črnih točk., 
Do konca lanskega leta smo v 
naši občini rekonstruirali in od
pravili večino nevarnih mest in 
ožin, kar velja tudi za širše 
celjsko območje. Res pa je, da 
bodo vse te nove pridobitve 
vidno vplivale na varnejši pro
met šele v tekočem letu.

Trstenjak: „Kateri so naj
pogostejši vzroki prometnih ne
sreč? ”

P ondelak : .„Neprimerna
hitrost (40 odsto), izsiljevanje 
prednosti (15 odsto), nepravil
no prehitevanje (14 odsto)., 
vožnja pod vplivom alkohola 
(13 odsto) itd.

K temu bi omenil nekatere 
čme točke na cestah, ki so tudi 
nemalokrat vzrok za prometne 
nesreče: Žalec, nova obvoznica 
in magistralna cesta skozi Šem
peter in cestni odsek Čmava — 
Vinska gora, skozi naselje Šem
peter še posebno zaradi Steril
nih neurejenih cestnih priključ
kov, slabe ^preglednosti in ne
urejenih površin za pešce.

Na regionalni cesti Ruše -  
Velenje je problem odsek skozi 
Veliko Pirešico in to od gostilne 
Fervega do odcepa ceste proti 
kamnolomu. Ta, okoli 800 
metrov dolgi odsek ceste, je 
popolnoma nepregleden in ob 
vsakem močnejšem doževju tu
di zaradi poplav neprevozen in 
tako cesta kljub omejitvi hitrosti 
ni vama.

Posebno kritična točka je na 
odseku ceste Črnova — Vinska 
gora. Na tem odseku se vrstijo 
prometne nesreče, čeprav je 
cestišče sanirano.

Obvoznica v Žalec je še ved
no pomankljivo označena in 
čeprav je komisija ob pregledu 
opozorila na pomanjkljivosti ter 
hkrati naročila, da jih je treba 
kar najhitreje odpraviti, se to še 
ni zgodilo. Med drugim je za
htevala izdelavo projekta za pri
ključitev obvoznice na magi
stralno cesto pri nadozu. Pro
jekta še ni in tako je ta priklju
ček še nezavarovan pa tudi pra
ve signalizacije še ni, skratka, to 
nevarno točko bo treba kar 
najhitreje urediti, da bi zagoto
vili večjo varnost porabnikov 
ceste.”

Radišek: „Razmere v prome
tu so se z obvoznico in drugimi 
izboljšavami v naši občini vidno 
izboljšale. Razbremenili smo 
cesto skozi Žalec, kjer so se 
poprej vrstile večkrat hude pro
metne nesreče. Ni pa še urejen 
tranzitni prom et Komisija, ki si 
je ogledala stanje, je imela pre
cej pripomb, žal pa izvajalci z 
naročenimi deli kasnijo.
„ Reševanje prometne proble
matike v naši občini je pritegni
lo izdatna republiška sredstva, 
pomemben pa je tudi delež 
občanov. Z izgradnjo obvoznice 
so hkrati zarešili problem križi
šča v Petrovčah in razbremenili 
Aljo vas, saj se je kar tri četrti
ne tranzitnega prometa usmeri
lo na obvoznico. Uredili smo 
križišče v Drešinji vasi, v kate
rem je večkrat prihajalo do 
prometnih nesreč, sanirali smo 
križišče pri Gomilskem in cesto 
proti Grižam.

Nekatera dela še tečajo. Ta
ko urejujemo prehod za pešce v 
Levcu z utripajočo lučjo (od
prava čme točke), že lani smo 
se lotili ureditve železniškega 
prehodapri tovarni nogavic na 
Polzeli s polzapomicami in utri
pajočo lučjo.

' Urejamo cesto skozi Liboje 
in to od KIL do kamnoloma. 
Urejen bo tudi problem ceste 
Petrovče — Liboje na področju 
Kasaz. Nekatera dela nas še 
čakajo v smeri povezave žalske 
industrijske cone z Grižami in 
Zabukovico. Podobno, kot smo 
že uredili problem počasnega 
prometa na odseku ceste Levec 
-  Drešinja vas — Petrovče, ga 
bomo razrešili na cesti Doberte- 
ša vas — Vransko. V programu 
so še druga ureditvena dela, kot 
na primer ureditev izogibališč 
in počivališč v Ločici pri Vran
skem itd.”

Prezelj: „Ko ocenjujemo var
nost v cestnem prometu in se 
soočimo s številom prometnih 
nesreč, pa tudi nastalo material
no škodo, je treba hkrati pre
tehtati, kako ljudje, porabniki 
cest, spoštujejo prometne pred
pise in kako se obnašajo.

Zavedati bi se morali, da je 
mestna ulica vse kaj drugega 
kot prometna obvoznica. Doga
ja se, da kakšenkrat tudi

Franc RadSek

majhna neprevidnost ali ne
pazljivost povzroči hudo pro
metno nesreča Zato je po
membno, da smo vsi porabniki 
cest, pa naj gre za pešce, kole- 
saije in druge udeležence, disci
plinirani, saj je to najboljša pot 
za preprečevanje oziroma 
zmanjševanje števila prometnih 
nesreč. Prehod v smeri Gotovelj 
ni semaforiziran, zato je na tem 
križišču potrebna skrajna pre
vidnost”

Radišek:.„Nova cestna uredi
tev oziroma izgradnja obvozni
ce je zahtevala angažiranje druž
benih sredstev. Kar zadeva kri
žišče v smeri Gotovelj, promet
na situacija na tem odseku ob
voznice ne dovoljuje postavitev 
še enega semaforja, saj bi s tem 
ovirah prom et Pomeni, da je 
treba biti skrajno previden in 
upoštevati cestno prometne 
predpise.”

Pondelak: ,problem bi bilo 
možno rešiti z izgradnjo nadvo-

Uddeženci pogovora za skupno mizo

za, v kolikor bi bila na volja 
potrebna sredstva.”

Trivan: „Za številne promet
ne nesreče je velikokrat krivec 
človek. Če Ai bili ljudje bolj 
disciplinirani in bi spoštovali 
cestno prometne predpise, bi se 
lahko izgonili marsikateri nesre
či.”

Radišek: „V naši občini vla
gamo tudi velike napore (sred
stva) za posodobitev krajevnih 
in vaških cest Tako smo v 
zadnjih 15 s letih posodobili 
(asfaltirali) dve tretjini vseh 
cest. Pri tem so krajani prispe
vali velik delež bodisi v denarju 
ali prostovoljnih delih.

Urejene ceste dovoljujejo 
večjo hitrost in tako večkrat 
pride do prometnih nesreč če

so ljudje neprevidni. Da je bilo 
v tem času veliko storjenega za 
večjo varnost v prometu na 
cestah, kaže podatek, da smo v 
naši občini postavili kar 750 
r a z l i č n i h  prometnih znakov. Tu 
je treba pripisati, da žalska 
občina sodi med tiste občine na 
Slovenskem, ki imajo široko 
mrežo cest”

Prezelj: „O varnosti v cest
nem prometu je razpravljala po
sebna problemska konferenca. 
Sprejeta stališča in sklepe je 
potrdila tudi občinska skupšči
na Žalec, ko je v marcu letos 
obravnavala problematiko v 
cestnem prometu. Zaradi po
membnosti bi naštel sprejete 
sklepe in stališča:

Osnovna šda naj bi skrbela, 
da bodo vsi učenci opravili izpit

za kolesarja, v organizaciji zdru
ženega dela zaostriti notranji 
nadzor. Ustrezni organi naj 
obravnavajo vsak primer pro
metne nesreče, če je bilo udele
ženo njihovo vozno ah je bil 
poškodovan njihov delavec na 
poti na delo ah z dela domox, v 
krajevnih skupnostih naj bi vsaj 
enkrat letno obravnavali pro
metno varnost in sprejeli ustrez
ne sklepe, kako izboljšati pro
metno varnost 

Pristojni organi naj strogo 
kaznujejo tiste organizacije ali
posameznike, ki ne čistijo d i 
onesnažujejo ceste. Da bi omili
li prometne konice (6. in 14. 
ura), naj bi v organizacijah 
združenega dela proučili mož
nost, kako premakniti začetek 
in konec delovnega časa.



— N araščan je prom eta  

v občin i Ž a lec
Danes že vsak tretji občan v žalski občini vozi motorno 

vozilo, vsak četrti občan pa je lastnik motornega vozila. V 
desetih letih je bilo na naših cestah 246 mrtvih in 2457 
telesno poškodovanih oseb. Materialna škoda, ki ob promet
nih nesrečah nastaja, je tolikšna, da bi s temi izgubljenimi 
sredstvi zlahka pozidali eno novo šolo.

Ker pa smo v teh letih veliko cest asfaltirali in posodobili 
ter odpravili številne črne točke, smo preprečili marsikatero 
prometno nesrečo. Tako smo v letu 1970, to  je pred lOleti 
v občini imeli 5293 motornih vozil s 5936 vozniki, 
prometne nesreče pa so zahtevale 39 mrtvih in 242 
poškodovanih oseb. V preteklem letu (1979) smo imeli že 
8901 motorno vozilo in 11934 voznikov, smrtnih primerov 
pa smo zabeležili 21, kar je za 18 manj, kot pred 10 leti.

Gibanje prometnih nesreč oziroma poškodb in smrtnih 
žrtev od 1970 do 1979:

štev. število
štev. mrtvih poškodo
voznikov vanih

1970 5936 39 242
1974 8367 26 247
1976 9608 18 230
1978 10.021 22 249
1979 11.934 21 216

Če porast števila motornih vozil in voznikov na cestah 
primerjamo s številom prometnih nesreč, ugotavljamo, da jih 
je manj in to še zlasti velja za smrtne primere in telesne 
poškodbe. Seveda pa s stanjem še ne moremo biti zadovoljni, 
zato bomo storili vse, da bi zagotovili ljudem večjo varnost 
na cestah ter hkrati tudi več jo znanje o tem, kako se je treba 
obnašati v prometu.

\ _____________________ ___________________________ J
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Pri modernizaciji cest je tre
ba obenem urejati vse, kar vpli
va na večjo varnost prometa: 
preglednost križišča in ovinkov, 
urejenost bankine, prometna 
signalizacija, širina vozišča itd.”

Trstenjak: „V žalski občini 
stridimeli primere brezvestnega 
uničevanja in razbijanja pro
metnih znakov. Ste krivce izsle
dili? ”

Pondelak: „Vse takšne pri
mere raziskujemo. Vendar bi 
pri tem pripomnil, da je pri 
ugotavljanju povzročiteljev zelo 
pomembno sodelovanje kraja
nov, ljudi, ki so karkoli opazili. 
Ne smemo pozabiti, da vsa ta 
prometna singalizacija služi lju
dem za njihovo varnost, zato 
nam ne sme biti vseeno, če kdo

uničuje te pridobitve, ki tudi 
veliko stanejo.”

Prezelj: „Pri izgradnji in po
sodabljanju cest se žal nemalo
krat dogaja, da se pojavijo za
sebni interesi posameznikov. 
Vsak ima sicer rad urejeno 
cesto, toda prizadeva si, da je 
cesta speljana po sosedovi zem
lji. To pa seveda ni prav, ker se 
s tem dela zavlačujejo in znatno 
podražijo.”

Radišek: „Ko urejujemo in 
posodabljamo ceste, smo naj
večkrat zelo prizadevni. Zbira
mo sredstva in organiziramo 
prostovoljno delo, potlej, ko je 
cesta dograjena, pa nemalokrat 
pozabimo na vsa ta vlaganja, na 
vse Stroške, ker s cestiščem 
slabo ravnamo.

Lahko bi našteli primere, ko 
posamezniki pri oranju nanaša
jo zemljo na asfalt in pri tem ne 
pomislijo, da blato na cesti po
meni nevarnost za voznike, pa 
tudi na to, da s takšnim ravna
njem uničujejo cesto. Blato na 
cesti je še zlasti nevarno po 
dežju/’

Trivan: „Še vedno nimamo 
sprejetega odloka o urejanju 
prometa in tako opozorila ter 
izrečene kazni niso dovolj 
učinkovite.”

Prezelj: „Četudi bi imeli
odlok, zgolj z njim ne bi razreši
li bistvenih problemov.”

Trstenjak: „Kaj je bilo storje
nega na področju preventivne 
vzgoje v cestnem prometu? ”

Kolesarje v prometni nesreči izgubil življenje

Tržan: „Svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu si 
prizadeva, da bi pritegnili čim 
večje število občanov in drugih 
dejavnikov, posebej še šole, kra
jevne skupnosti in organizacije 
združenega dela. Za izvedbo na
log je sprejel poseben akcijski 
program. Naj navedem nekaj 
nalog v letošnjem letu:

V sodelovanju z osnovnimi 
šolami je v aprilu izvedel občin
sko šolsko tekmovanje Kaj veš 
o prometu. S sodelovanjem dru
štva ZŠAM Žalec se bodo v 
vseh krajevnih skupnostih naše 
občine in večjih organizacijah 
združenega dela zvrstila preda
vanja o varnosti v cestnem pro
metu, v juniju smo s sodelova
njem komisij v krajevnih skup
nostih organizirali akcijo Kole
sar v prometu. S to akcijo 
bomo nadaljevali v jesenskih 
mesecih in sicer pod naslovom 
Pešec v prometu.

V jesenskem času pripravlja
mo tudi vzgojno akcijo priprave 
učencev za kolesarski izpit, pri
pravili bomo problemsko kon
ferenco na temo varnost v pro
metu.

Želel bi podčrtati, da bo svet 
zastavljene naloge lahko uresni
čil le, če mu bo uspelo pritegni
ti k sodelovanju organe in orga
nizacije v krajevnih skupnostih 
in organizacijah združenega de
la. Do sedaj nam to ni vedno 
uspelo. Akcija Kolesar v prome
tu je bila v nekaterih krajevnih 
skupnostih slabo izvedena, če
prav se ubadajo z resnimi pro
blemi v prometu. Tudi predava
nja o prometu niso bila povsod 
obiskana tako, kot bi pričako
vali. S predavanji bomo nadalje
vali v upanju, da bodo odgovor
ni dejavniki poskrbeli za večji 
obisk. Svet si tudi prizadeva za 
uspešno prometno vzgojo v šo
lah. V ta namen je letos vsem 
osnovnim šolam priskrbel 
magnetne prometne table.”

Serdoner: „Združenje šofer
jev in avtomehanikov v naši 
občini tesno sodeluje pri vseh 
akcijah, ki jih organizira svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem

Er ometu. V tekočem letu smo v 
rajevnih skupnostih organizira

li predavanja o prometni pro
blematiki ter zaradi boljšega do
jemanja snovi tudi vrteli filme. 
Žal sicer dobro pripravljena 
predavanja niso bila povsod naj
bolje obiskana. Naši člani so 
sodelovali v akciji Kolesar v 
prometu. Kolesarjenje je pri nas 
množično, žal pa smo ugotovili, 
da je bilo mnogo koles tehnič
no pomankljivih.

Naša avto šola je med letom 
organizirala v Žalcu, na Polzeli, 
v Preboldu, Vinski gori, Šem
petru in na Vranskem 11 teča
jev za teorijo, ki jih je obiskalo 
nad 300 kandidatov, od katerih 
jih je nad 200 opravilo izpit. 
ZŠAM je pripravila brezplačni 
tečaj o znanju v cestnem pro
metu po osnovnih šolah, To je 
bilo potrebno, da bi se učenci, 
ki kolesarijo, temeljito seznanili 
s cestno prometnimi predpisi in 
z obnašanjem v prometu na 
cesti.”

Prezelj: „S prometno var
nostno kulturo občanov ne mo
remo biti povsem zadovoljni. 
Naj navedem nekaj podatkov: 
V občini je le okoli 13.000 
občanov, ki so bili deležni na
črtne prometne vzgoje, to so 
šoferji, vozniki mopedov in 
okoli 1000 učencev s kolesar
skim izpitom. To pomeni, daje 
kar 9000 občanov starih nad 
sedem let, ki nimajo ustrezne

?rometne vzgoje. Kar okoli 
000 šolarjev še ni opravilo 

izpita za samostojno vožnjo s 
kolesom, vendar dnevno kolesa
rijo v šolo in po drugih oprav
kih.

Lahko si predstavljamo, v 
kakšno nevarnost se podajajo, 
saj niso seznanjeni s potrebnimi 
predpisi. To pomeni, da bo

treba z delom nadaljevati, da bi 
prometno vzgojo približali vsem 
ljudem .oziroma porabnikom 
cest.”

Trivan: „V minulem letu je 
prispelo na naslov občinskega 
sodnika za prekrške 3810 pred
logov za uvedbo postopka o 
prekršku. Od tega je bilo 2350 
prekrškov iz cestno prometnih

Predpisov in udeleženih je bilo 
0 odstotkov naših ljudi, to je 

prebivalcev naše občine. Iz tega 
lahko povzemamo, da je naša 
kultura v cestnem prometu še 
dokaj nizka. S tem, da udele
ženci v prometu ne spoštujejo 
in ne upoštevajo cestnopromet
nih predpisov, se izpostavljajo 
nevarnostim, ogrožajo pa tudi 
ostale porabnike.

Zabeležili smo 533 kršitev 
zaradi vožnje brez potrdila o 
znanju predpisov o varnosti 
cestnega prometa oziroma brez 
vozniškega dovoljenja. Kar 470 
oseb je vozilo pod učinkom 
alkohola. Tu so zajeti vozniki 
motornih vozil, kolesaiji, vozni
ki koles s pomožnim motorjem, 
pa tudi pešci. Med kršitelji, ki 
so vozili brez vozniškega do
voljenja, (240) je bilo veliko 
„povratnikov“.

Prezelj: „Skrb za varnost 
udeležencev v prometu je del

Ivan Serdoner

Tone Završnflt

družbene samozaščite, zato ni
kakor ne gre, da bi vso odgovor
nost le prepuščali delavcem mi
lice. Izkušnje kažejo, da je mož
no veliko, zlasti pa manjših 
prekškov, ki se dogajajo na 
cestah, urejati kar doma, to je v 
okviru vaškega ali krajevnega 
odbora oziroma sveta in podob
nih organov. Pri tem je zlasti 
pomembno, da starejši občani 
na vsakem koraku poučujejo in 
vzgajajo mladino, da bi se pra
vilno vedla v cestnem prometu.

Na področju preventivne 
vzgoje nas nedvomno čakajo 
odgovorne naloge, kajti varnost 
v prometu na cestah mora zajeti 
vsa področja javnega udejstvo
vanja, slednjič pa je tudi sestav
ni del medsebojnih človeških 
odnosov.“

Trivan: „V nekaterih prime
rih se je büo treba odločiti za 
zaporno kazen. Drugače ne gre, 
če imamo opravka s trdovratni
mi „povratniki“. Nov zakon o 
cestnem prometu, ki bo predvi
doma izšel oktobra letos, in 
začel veljati s prvim januarjem 
1981, bo nalagal neprimerno 
strožje kazni in varstvene ukre
pe. Žato se velja nanj že sedaj 
temeljito pripraviti in v tej sme
ri si bomo veliko pomagali s 
preventivno vzgojo.“

Na Polzeli prizidek 
k šoli

V okviru praznovanja občin
skega praznika so na Polzeli po
ložili temeljni kamen za pri
zidek k šoli. Slovesnoti so se 
udeležili številni predstavniki 
občine in krajevne skupnosti 
Polzela. O pomenu novega pri
zidka osnovne šole je spregovo
ril predsednik režijskega odbora 
Rudi Diyjak, ki je poudaril, da 
bo s prizidkom šola pridobila 
26 učilnic, 18 kabinetov, telo
vadnico v velikosti 16 X  32 m in 
štiri učilnice za glasbeni pouk, v 
kleti pa bo zaklonišče za 400 
otrok.

Investicija v prizidek, telo
vadnico in potrebno adaptacijo 
objekta bo zanšala okoli 65 mi
lijonov dinarjev. Večina sred
stev bo zbrana s sredstvi IV. 
samoprispevka občanov občine

Žalec, pa tudi drugih sredstev. 
Izvajalec gradbenih del bo 
Ingrad — TOZD Gradbeno ope
rativa Žalec. Zgrajen pa naj bi 
bil do 30. junija prihodnjega 
leta, telovadnica in ostali ob
jekti pa najkasneje do 31. de
cembra leta 1981. Vsekakor pa 
bodo pri izgradnji morali kraja
ni Požele ob širši družbeni po
moči aktivno sodelovati. Polo
žitvi temeljnega kamna je sledil 
krajšikultruni programski so ga 
pripravili učenci OŠ Vere Šlan
der, gojenci glasbene šole in ot
roški pevski zbor.

Temeljni kamen je položil 
predsednik izvršnega odbora 
Občinskem izobraževalne skup
nosti Vinko Janič (na sliki).

Tekst in foto: 
T. TAVČAR
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Opozorilo hmeljarjem
Z novimi slovenskimi kul- 

tivarji* smo poleg velike ko
ličine grenčičnih smol, pri
jetne h meljske arome, veli
kega pridelka xin tole
rantnosti za strojno obiran
je, rešili v hmeljarstvu tudi 
problem delovnih konic, ki 
močno vplivajo na ekonomi
čnost pridelovanja hmelja

Zaradi različne dolžine vege
tacije posameznih kultivar- 
jev, zaradi različne občutlji
vosti na bolezni in škodlji
vce, zaradi specifične rasti, 
pa tudi zaradi različnega na
stopa razvojnih faz, so te
hnološki problemi pri vsa
kem posameznem kultivarju 
različni. Prav zaradi te ra- 
znolikosti pa ne moremo 
enako gospodariti, kot če 
pridelujemo samo sa/injski 
golding.

Proizvodni program vklju
čuje večjo obnovo, v Sa
vinjski dolini pa primanjkuje 
primernih zemljišč. Pogosto 
obnavljamo hmelj na prej
šnjem hmeljišču le da vklju
čimo premeno. Prav v ne
strokovni premeni pa je 
šibka točka hmeljarjenja, os
tanki prej pridelovanega kul- 
tivarja ostanejo živi in po
vzročajo težave v novem 
h m eljišču . Obnovljena 
hmeljišča so zato pomešana 
in združujejo populacijo več 
kultivarjev.

Ugotovili smo 
25 odstotno prisotnost tujih 
tipov. T i izvirajo pretežno 
od predhodnega kultivarja, 
so pa tudi posledica divjega 
razmnoževanja.

Pridelovanje hmelja s ta
kšno populacijo povzroča 
niz problemov, saj ne more
mo dovolj gospodarno pro
gramirati zaščite proti bole
znim in škodljivcem, velike 
težave pa nastopijo tudi v 
času obiranja, ker posame
zni pomešani kultivarji né 
dozorijo sočasno. Za obiran
je je v tem primem najpri
mernejši čas, ko dozori kul- 
tivar, ki je v večini, med tem 
pa zgodnejši že porjavi in

pokvari kakcwost, poznejši 
pa še zaradi slabe zrelosti 
nima prave teže in je zaradi 
tega pridelek občutno manj
ši. Kakovost takšne popula
cije hmelja močno trpi tudi 
pri sušenju storžkov, ker za
hteva vsak kultivar zaradi ra
zlične zraščenosti storžkov 
drugačen čas sušenja Med
tem ko so na primer storžki 
savinjskega goldinga že pre
več suhi in zaradi tega mo
čno drobljivi, potrebujejo 
storžki aurora še dodatno 
sušenje.

Pomešanost teh 
dveh kultivarjev je posebno 
velika: zaradi slabe premene, 
zaradi divjega razmnože
vanja, pa tudi zato, ker mar
sikateri hmeljar poskuša po
večati pridelek savinjskega 
goldinga, ki je bolje plačan 
tako, da dosaja na vsako 
manjkajoče mesto auroro.

Pri tem pa pozablja, da je 
aurora boljša gostitelj za uši 
in bo moral pogosteje škro
piti z insekticidi, kot bi: 
škropil čisto populacijo sa
vinjskega goldinga, pozablja, 
da kultivarja ne cvetita soča
sno in bo moral večkrat 
škropiti cvet s fungicidi, po
zablja, da ob zrelosti sa
vinjskega goldinga aurora še 
ne bo imela optimalne teže, 
in da bo imel s sušenjem 
storžkov nešteto preglavic.

Strokovnjaki inštituta za 
hmeljarstvo in pivovarstvo 
opozarjamo, da bo prednost 
pridelovanja hmelja, ki. smo 
jo pridobili z večjim izbo
rom kultivarjev izkoriščena 
le takrat, če bomo obdržali 
čiste populacije. Priporoča
mo, da spoštujete strokovna 
navodila in obnavljate hmel
jišča šele po temeljito oprav
ljeni prameni, ko zanesljivo 
nni več ostankov prej pride
lovanega kultivarja Prav ta 
ko pa ponovno opozarjamo, 
da se odrečete vsakemu div 
jemu razmnoževanju hmelja 
in uporabljate za reprodu
kcijo samo priznan sadilni 
material.

DRAGICA KRALJ

* k u l t j v a r  -  i z r a z  u v a j a m o  n a m e s t o  d o s e d a n j e g a  i z r a z a  s o r t a ,  k i  i m a  

š i r š i  p o m e n  ( n a  p r i m e r  v s i  s l o v e n s k i  k u l t i v a r j i  s p a d a j o  v  s o r t o  a r o m a 

t i č n e g a  h m e l j a ) .

v_

SIP Šempeter:

Troj

-

novi kmetijski stroji

ički - novi kmetijiški stroji
S IP  U R E S N IČ U J E  S T A B IL IZ A C IJ S K I P R O G R A M

Simbolični krst treh novih iz
delkov — kmetijskih strojev v 
SIP Šempeter je nedvomno od
tehtal tradicionalno proslavo 
22. julija, praznika njihove de
lovne organizacije, ki so seje le
tos odpovedali zaradi splošnih 
stabilizacijskih prizadevanj.

Čeprav imajo polne roke dela 
pri gradnji nove tovarne, ves čas 
intenzivno delajo v smeri razši
ritve in tudi izpopolnjevanja 
proizvodnega programa kme
tijske mehanizacije. To pot so 
osvojili tri nove stroje: vrtavka- 
sti zgrabljalnik VZ 280, pobi- 
ralno rezalno samonakladalno 
prikolico PRP in kombajn za 
obiranje koruze KK 30.

Osvojitev novih izdelkov 
pomeni nov delež v uresničeva
nju stabilizacijskega programa, 
delovno zmago, ki je rezultat 
zavestnega dela in skupnih pri
zadevanj delovnega kolektiva, 
ki bo tudi pripomogla k znatni 
dohodkovni krepitvi. Gre tudi 
za lastne razvojne dosežke viso 
ke tehnične ravni. To še zlasti 
velja za kombajn KK 30, kate
rega predhodnik KK 25 se je 
tržno že močno uveljavil. 1)-" 
krat pa gre za izboljšano tehni
čno novo rešitev. Ob tem velja 
reči, da se SIP lepo uveljavlja na 
novem področju mehaniziranja 
kmetijstva, to je spravilu in pre
delavi koruze, ki sodi med naj-

RAZSTAVA  
KAKTUSOV  
IN LONČNIC

Hortikulturno društvo 
Žalec je te dni odprlo zani- 
mivo razstavo kaktusov in 
lončnic. Na otvoritveni sve
čanosti so najzaslužnejšim 
članom podelili priznanja. 
Skrbno pripravljena razstava 
je vzbudila veliko zanimanje 
med ljubitelji lepega cvetja. 
Prireditev spdi v program 
Hortikultura 80.

Krat trojčkov

D obili smo skupnost za razvoj 
km etijstva

V Žalcu je bila prva seja usta
novne skupščine občinske sa 
moupravne interesne skupnosti 
za razvoj in pospeševanje kme
tijstva v žalski občini. Delegati 
so se najprej seznanili s poroči
lom inciativnega odbora, za tem 
pa so izvolili organe občinske 
SIS za razvoj in pospeševanje 
kmetijstva ter sprejeli statut 
nove skupnosti.

Za predsednika skupščine je 
bü izvoljen Stanko Košec, de

legat NT Polzela, predsednik iz
vršnega odbora pa je Lojze 
Kučer, delegat temeljne zadru
žne organizacije Petrovče. 
Skupnost bo pospeševala razvoj 
kmetijstva z dajanjem denarnih 
stimulacij v primerih, ko eko
nomski interes med udeleženci 
v reprodukcijskem procesu ne 
pride dovolj do izraza, sam pro 
ces pa je v splošnem družbenem 
interesu in sicer za sofinanciran
je komasacij, hidro in agro meli-

pomembnejše kmetijske pridel
ke pri nas.

Praznik — 22. julij jih spo
minja na datum, ko je bilo usta
novljeno podjeije pod imenom 
Agroservis. Med številnimi agro- 
servisnimi delavnicami se je ta v 
Šempetru med redkimi razvila v 
veliko in močno delovno orga
nizacijo, ki se ni oddaljila od 
svojega osnovnega namena.

K razvoju je doprinesla svoj 
delež tudi združitev s Krasmeta- 
lom Sežana. Tako v SIP računa
jo na še nadaljnje povečanje 
proizvodnje in to še zlasti v letu 
1982, ko bo dograjena nova to
varna kmetijskih strojev v 
Šempetru in ko bo predvidoma

prišlo do nadaljnjih'združevanj. 
Sedanja letna proizvodnja
30.000 kmetijskih strojev se bo 
kmalu povzpela na 50.000, to 
pa je količina, ki jo  dosega ma
lokateri evropski proizvajalec 
kmetijskih strojev.

Omenjene tri nove stroje 
bodo proizvajali v Šempetru, še 
dv£ nova stroja pa ima v progra
mu Krasmetal v Sežani. V Šem
petru \bodo že letos proizvedli 
3600 novih samonakladalno 
rezalnih prikolic ter tisoč kom
bajnov za obiranje koruze v vre
dnosti 400 milijonov dinarjev, 
za prihodnje leto pa predvideva
jo tudi že znatno proizvodnjo 
vrtavkastih zgrabljalnikov.

Tk. L.

Kako skrbimo 
za zdravo 
prehrano?

Kljub- temu, da sanitarni in
špektor izvaja nadzor nad ob
jekti javne prehrane in preskrbe 
s pitno vodo, je republiški sani
tarni inšpektor v februaiju po
slal navodilo, da se nadzor v že 
omenjenih objektih še poveča.

Sanitarna inšpekcija SO Ža
lec je sistematično nadzorovala 
objekte, kjer se vrši manipulaci
ja živil: v vrtcih, šolah, obratih 
družbene prehrane, v gostinskih 
objektih, dommovih oskrbovan
cev, pa tudi v slaščičarnah. Po
vsod so vzeli brise na snažnost 
ter vzorce hrane za bakteriolo 
ško analizo-in biološko -  kalo
rično vrednost. Sbdeloval je 
tudi Zavod za socialno medici
no in higieno Celje, ki je tudi 
pod strokovno oceno o higien
skem stanju posameznih obje
ktov.

Tako so bile na podlagi ugo
tovitev sanitarne inšpekcije iz
delane ureditvene odločbe za 
odpravo pomanjkljivosti. Nèka- 
teri obrati za javno prehrano ne 
ustrezajo minimalnim sanitar- 
no-higienskim pogojem in, je 
zaradi tega vzdrževanje higiene 
otežkočeno. Vse to pa lahko 
privede do množične epidemije, 
takojšnje sanacije objektov pa 
niso mogoče, ker - finančna 
sredsta za takšna dela niso bila 
predvidena

Izvedena je bila tudi kontrola 
vseh vodooskrbnih objektov 
Kvaliteta pitne vode je pod stal
nim nadzorom. Redno jemljejo 
vzorce za kemično in bakterio
loško analizo. Tedensko pa 
mora občinski sanitarni inšpek
tor pošiljati republiškemu sani
tarnemu inšpektoiju poročila s 
področja epidemije, kontrole 
javne prehrane in voda.

Hribovske kmetije se povezujejo 
z dolino

„ T a k o  m u h a s t e g a  v r e m e n a  k o t  

n a s  p e s t i  l e t o s ,  z l e p a  n e  p o m n i m o , “  

n a m  j e  d e j a l  k m e t l r a n c  R a m š a k  n a  

D o b r o v l j a h .  L j u d j e  o d  z o r e  d o  n o č i  

d e l a j o  n a  p o l j i h  i n  t r a v n i k i h ,  k j e r  

o k o p a v i n e  r e š u j e j o  p r e d  p l e v e l o m ,  a  

k a j ,  k o  j i h  t u d i  p o  v e č k r a t  d n e v n o  

p r e ž e n e  p l o h a .  N e k a t e r i  š e  s e n a  n i s o !  

p o s u š i l i ,  p a  b i  ž e  m o r a l i  d r u g i č  k o s i 

t i .

F r a n c  R a m š a k  i n  n j e g o v a  ž e n a  

M a j d a  s t a  v  n a j l e š i h  l e t i h ,  p a  t u d i  

o t r o k a  s t a  p r i d n a  i n  t a k o  s a m i  o p r a 

v i j o  v s a  d e l a  n a  2 0  h a  v e l i k i  k m e t i j i .  

S e d e m  h a  j e  o b d e l o v a l n e  z e m l j e ,  d o 

v o l j ,  d a  j e  t r e b a  s k o z i  v s e  l e t o  p r i 

d n o  d e l a t i .  P o l e g  t e g a  s o  p o r a b i l i  v e -

oracij in drugih agrarnih opera
cij-

Dalje gre za splošno sveto
valno delo na področju govedo
reje, prašičereje, sadjarstva, če
belarstva, zdravilnih zelišč in 
gozdarstva, dalje za uvajanje so
dobne tehnologije, pospeše
vanje živinoreje itd., vse z na
menom, da bi ustvarili pogoje 
za večjo proizvodnjo hrane.

- T K

užila

R a m š a k :  „ H l e v  s m o  p o z i d a l i  v  

a  v n e m  s a m i ,  z a  h i š o  p a  n a j e m a m o  

e d i t ,  s a j  b i  b ü  s i c e r  z a  n a j u  t o  p r e 

v e l i k  z a l o g a j .  T r e b a  j e  v e d e t i ,  d a  

k m e t i j a  v  h r i b i h  n i  t a k o  d o n o s n a ,  

k o t  v  d o l i n i ,  z a r a d i  o d m a k n j e n o s t i  

p a  j e  t u d i  t e ž j e  p r o d a t i  p r i d e l k e .  

I m a m o  s i c e r  c e s t o ,  k i  n a s  p o v e z u j e  z  

d o l i n o ,  v e n d a r  j e  o z k a  i n  b i  j o  b i l o  

t r e b a  r a z š i r i t i . “

R a m š a k a  s t a  s e  o d l o č i l a ,  d a  b o s t a  

v  n o v i  h i š i  n a m e n i l a  v e č  s o b  z a  t u r i s 

t e ,  č e  b o d o  p o t r k a l i  n a  n j u n a  v r a t a .  

K a r  z a d e v a  k m e č k i  t u r i z e m  s i c e r  n i 

m a t a  i z k u š e n j ,  v e n d a r  j i m a  d o b r e  

v o l j e  n e  m a n j k a  i n  t o  j e  z a  z a č e t e k  

d o v o l j .  Č e  b o s t a  R a m š a k a  u s p e l a ,  s e  

b o d o  n a j b r ž  z a  k m e č k i  t u r i z e m  z a 

g r e l i  š e  d r u g i  k m e t j e  n a  D o b r o v l j a h .  

K r a j  j e  l e p ,  p l a n i n s k i  i n  v  o k o l i c o  s o  

m i k a v n i  s p r e h o d i .  P o t r e b n a  j i m  j e  l e  

b o l j š a  c e s t a  i n  š e  m a r s i k a j  b o  t r e b a  

p o s t o r i t i  z a  l e p š o  p o d o b o  i n  u r e j e 

n o s t  t e  p a r t i z a n s k e  v a s i c e .

R a m š a k :  „ B i l i  s o  č a s i ,  k o  s o  m l a 

d i  z a p u š č a l i  k m e t i j e  i n  s i  i s k a l i  d e l o  

v  d o l i n i .  V  n a š i h  o d m a k n j e n i h  h r i 

b i h  n i s o  v i d e l i  p e r s p e k t i v e .  D a n e s  n e  

o d h a j a j o  v e č .  L j u d j e  p r i h a j a j o  d o  

s p o z n a n j a ,  d a  j e  t u d i  v  h r i b i h  m o ž n o  

b o l j š e  ž i v e t i  i n  n a p r e d o v a t i ,  l e  p o 

m a g a t i  j i m  j e  t r e b a  s  k r e d i t i ,  d a  s i  

b o d o  p o s o d o b i l i  k m e t i j e  i n  s e  r a z v i l i  

v  m o č n e j š e  p r o i z v a j a l c e  z a  t r g . “

K o  s t a  s e  R a m š a k a  o d l o č i l a  z a  

g r a d n j o  h l e v a ,  s t a  s e  z a v e d a l a ,  d a  s i  

n a l a g a t a  t e ž k o  b r e m e .  N j u n a  k m e t i 

j a  n e  d a j e  d o v o l j  d o h o d k a ,  d a  b i  s e  

z l a h k a  r e š i l i  s t r o š k o v ,  z a t o  j e  b i l o  

t r e b a  v e s  č a s  t r d o  g a r a t i  i n  s i  t u d i

Franc Ramšak

p r i t r g o v a t i  o d  u s t ,  d a  j e  h l e v  z r a s e l  

m  d o b i l  s t r e h o .  I n  s e d a j  s e  u b a d a t a  z  

g r a d n j o  h i š e .

„  Z e m l j a  j e  t u  v  h r i b i h  b o l j  s k o p a  

k o t  v  d o l i n i ,  z a t o  j o  j e  t r e b a  n e n e h 

n o  g n o j i t i  i n  n a m i c a t i  z  z n o j e m ,  s i 

c e r  n e  d a j e  p r i d e l k a .  K o r u z e  n e  p r i 

d e l u j e m o ,  k e r  s l a b o  u s p e v a ,  d o b r o  

p a  o b r o d i  k r o m p i r .  G l a v n e  u p e  p o l a 

g a v a  v  ž i v i n o r e j o .  Z a  z d a j  i m a m o  1 0  

g l a v ,  o d  t e g a  n a j v e č  k r a v  m l e k a r i c .

N e k o č  k m e t j e  n i s o  p r o d a j a l i  m l e k a ,  

k e r  g a  t u d i  n i s o  i m e l i  k a m ,  d a n e s  p a  

z b i r a l n i c a  d n e v n o  z b e r e  ž e  p r e c e j  

m l e k a . “

H l e v  j e  d o v o l j  v e l i k ,  d a  s e  | k >  n a 

š l o  p r o s t o r a  š e  z a  k a k š n o  g č ^ S r o .  

R a m š a k  b i  r a d  o b  n o v e m  h l e v i i r g g f e - '  

d i i  s i l o s  i n  t a k o  p o s k r b e l  z a  s i l ä ö a s ^ a  

ž i v i n o .  N a j b i ž  b i  p o t r e b o v a l  / £ ( j j i  

t r a k t o r ,  v e n d a r  z a  z d a j  n i  d e n à r j a . z a  

n o v e g a .

n a m
S i n  V o j k o  j e  l e t o s  k o n č a l  o s e m 

l e t k o .  M o č a n  j e  ž e  i n  o d l o č i l  s e  j e  

d a  b o  o s t a l  d o m a  i n  p o m a g a l  s t a r š e 

m a  n a  z e m l j i .  M l a j š a  h č i  M a g d a  p a  

b o  o b i s k o v a l a  š o l o  s p o d a j  v  d o l i n i  s e  

d v e  l e t i .  D o b r a  u č e n k a  j e  i n  r a d a  b i  

n a d a l j e v a l a  š o l a n j e ,  č e  b o  m o ž n o s t .  

S o l a r j e  z a d n j i  č a s  s i c e r  p r e v a ž a j o  s  

k o m b i j e m  v  d o l i n o ,  v e n d a r  s e  k a -  

k š e n k r a t  z g o d i ,  d a  v o z i l o  o d p o v e  i n  

t a k r a t  o t r o c i  p e š a č i j o  d o b r i  d v e  u r i .  

P o l e t i  š e  g r e ,  u t r u d l j i v e  p a  s o  t e  p o t i  

p o z i m i ,  k o  t u  v  h r i b i h  z a p a d e  v e l i k o  

s n e g a .

D o b r o v l j a m  b o d o  v  k r a t k e m  d o 

b i l i  t e l e f o n  i n  t a k o  j i m  n e  b o  t r e b a  

p o  v s a k o  r e č  v  d o l i n o ,  s a j  b o d o  l a h  

k o  z d r a v n i k a  i n  d r u g o  p o m o č  p o k l i 

c a l i  p o  t e l e f o n u .  N a j v e č j a  ž e l j a  v s e h  

p a  j e  b o l j š a  c e s t a  v  d o l i n o ,  c e s t a ,  k i  

b o  t e s n e j e  p o v e z a l a  h r i b o v s k e  k m e -  

t n e  z  r a z v i t o  d o l i n o .

T k .  L .

Ramšakov novi hlev



Življenje teče dalje

Dragocen dokument o nekdanjem 
gradu

Marsikomu so znane številne 
zgodbe, ki pripovedujejo nekda
nja bolj ali manj resnična do
gajanja v romantičnem svetu, ki 
se skriva v bližini nenavadne 
gore Krvavice . . .  Tam je skriv
nostno premoženje v novcih in 
so zakopani zakladi suhega zla
ta . . .  To je dežela, kjer so 
morali v davnini zaljubljenci in 
drugi trpeti velike muke . . .  Za 
Veroniko Deseniško je bila tam 
ječa in potok, v katerem so jo 
utopili. . .  V trpljenju so živeli 
tudi delavni podložniki, in ko 
niso zmogli več, so se uprli 
premožnemu graščaku. Želeli 
so živeti vsaj malo človeško. . .  
Na Glažuti so bili zaposleni 
steklarski delavci, ki so poznali 
svoje pravice . . .  Bili so tudi 
revolucionarji in junaki našega 
narodnoosvobodilnega bo ja . . .

In če se danes odpravimo po 
sledeh nekdanje rimske ceste še 
naprej od Tabora in želimo 
spoznati ostaline, ki jih izpriču
je najstarejša zgodovina, opazi
mo, da je čas uničeval in da je 
tudi vse povsem uničil. Stari 
grad Ojstrica na vzpetini blizu 
Krvavice je izginil skoraj brez 
dedu! Le poraslost z drevjem in 
grmovjem na nenavadno obliko
vanih tleh zbuja občutek 
nekdanjega obstoja večje stav
be, varno skrite in nadvse po
membne za napadalno in 
obrambno strategijo srednjeve
ške in renesančne dobe . . .  Sta
rodavni mir nas spodbudi k 
razmišljanju o kastelanih, truba
durjih in o neizmerni brez
srčnosti gospode, ki je uživala v 
blagostanju . . .  Tudi nekdanjih 
steklarskih stavb, ki so bile spo
daj v soteski ob potoku, ni več. 
Če hočemo ugotoviti, kje je v 
preteklem stoletju delovala gla
žuta, moramo dobiti o lokaciji 
točnejše podatke pri starih do
mačinih. K sreči je nekaj stekle
nih izdelkov iz te glažute ohra
njenih. Najlepši med vsemi so 
tisti, ki so bili namenjeni pra
znični, zlasti še svatovski 
rab i. . .

Najbolj pa nas zanima spod
nji grad Ojstrica v Lokah, ki je 
bil po propadu zgornjega sred
njeveškega gradu leta 1620 
zgrajen v smislu tedanjih fevdal
nih stavb, , ki so imele le še 
Simboličen obrambni značaj. 
Pomen te graščine je bil zlasti v 
(»ravno gospodarskih nalogah. 
1% je bilo deželno sodišče, kije 
odmerjalo večje kazni kot pra
vice. Lastniki trinadstropne 
stavbe so bili oblastni 
S ch ra tten b ach i, mogočni 
Gaisrucki in nazadnje Perkovi iz 
Podgrada. Niti o graščini, niti o 
nobenem gospodarskem poslop
ju danes ni več niti sence. . .  
Zato nam je še bolj dragocena 
grafična podoba, za katero je 
naredil risbo Josip Kuwasseg, ki

je moral pripotovati iz Gradca 
kmalu po letu 1840 v Loke in 
na licu mesta upodobiti grad z 
najbližjo okolico. Zanimivo je, 
da si je ža prikaz tega, takrat že 
nenaseljenega in propadajočega 
grajskega kompleksa, izbral raz
položenje ob nevihti. . .  Ko so 
strele švigale na Krvavico in nad 
Starim gradom . , . .  Ko je pihal 
veter, da je obračalo dežnik in 
so ptice preplašene letele nad 
oblaki. . .  Osamljena človeka s 
psom je prikazal na pohodu 
proti Lokam, kjer sta iskala 
zatočišče pred neurjem . . .  To

risbo je potem avtor prenesel v 
kamnotisk za Lamplovo založ
bo, ki je leta 1845 izdala ta list 
v seriji l i l  litografij. Ti listi so 
v času, ko še ni bilo fotografije, 
propagirali zanimivosti in lepote 
iz raznih krajev, med njimi tudi 
romatnično dolino pri Taboru v 
Savinjski dolini. List je danes 
dragocen dokument, ki pripada 
zgodovini in vsem zgodbam, ki 
vključujejo Ojstrico v pripoved 
o dogodkih okrog Krvavice.

Grafika je shranjena v celj
skem muzeju.

MILENA MOŠKON

Franček Cokan, prvi uprav
nik KZ v Gotovljah, nasmejan, 
zdrav in čvrst upokojenec, vrsto 
let hiter in praktičen skla
diščnik ZE Gotovi je, možak, ki 
se spozna in mu gre od rok 
vrsta stvari, se ob pestovanju 
vnukinje Maruške razgovori: 

„Fantje ni bilo lahko. Leta 
po vojni so bila težka. Puške 
smo zamenjali za lopate, kram
pe in samokolnice. Težko je 
bilo, šlo pa je. Kakor so sedaj 
složno poprijeli pri urejanju 
cestišč, kanalizacije, vodovoda, 
igrišč, gasilskega doma, prosto
rov družbenih organizacij, mrli
ške veže, tako smo zgrabili tudi 
tista leta, ko smo udarniško 
gradili zadružni dom, ustanovili 
kmečko zadrugo, imeli ekono
mijo, pri tem pa peli, igrali igre, 
kontrahirali. Takratni aktivisti 
smo morali imeti hudimano 
trdo kožo, kakor se temu reče, 
da smo vse to izpeljali. Med 
zadnjimi nismo bili nikoli, prej 
med prvimi. Predsednik občin
ske skupščine je med priprava
mi na občinski praznik dejal, da 
so Gotovlje kot nevesta, ki se 
pripravlja na poroko. No, poro
ka je prav gotovo bila na dan 
sklepnih prireditev tega prazno
vanja, ko je bila tudi svečana 
seja skupščine in se je v pre
novljenem domu zbralo okoli 
300 delegatov. Kdo pa je verjel,

GOTOVLJE^
Ob. praznovanju občinskega 

praznika so se v Gotovljah zbra
li gasilci iz cele občine. Več kot 
500 gasilcev iz 43 društev je z 
demonstracijami pokazalo svoje 
znanje. Ob zaključku prireditve 
pa so najzaslužnejšim gasilcem 
podelili republiška gasilska odli
kovanja.

da se bo v tako kratkem času v 
Gotovljah toliko postorilo. Ne
kateri so celo rekli, da so to 
pravljice. Potem pa so složno 
zgrabili za delo in ustvarili vse 
to, kar imamo sedaj novega in 
prenovljenega, tu d i mi upoko
jenci nismo držali križem rok. 
In jih tudi v bodoče ne bomo. 
Življenje teče dalje . . .  Predniki 
so poskrbeli za nas, mi pa bomo 
za naše potomce. Ali ne, Maru
ška? ” Po nosku je brenknil 
prikupno deklico in oba sta se 
od srca nasmejala.

D. KUMER

Upokojenec Franček Cokan z 
vnukinjo Maruško

Rdeč nagelj našim kovinarjem
Sreda, 2. julija, ko je bil za 

vse nas čisto običajen dan brez 
prave poletne vročine, je 17 
zrelim fantom na hodniku De
lavske univerze bilo vroče od 
treme, o strahu pa ne bi govori
li. Šelesteli so listi, vsak je hotel 
„ujeti” v možgane še kaj, kar 
bodo morda profesorji na za
ključnem izpitu na vsak način 
hoteli „izvleči” . Podatke, za 
katere je ostalo ob delu za

strojem, taktno malo časa. . .  
Tri leta so se nenadoma zdela 
kratka, in vendar so bila to tri 
leta odpovedovanja, resnega de
la, vztrajnosti.

Še mi smo dobili tremo, ko 
smo jih videli. Delovni kombi
nezon, pulije in kavbojke je ta 
dan zamenjala obleka, kravata. 
Tri leta smo se srečevali, kdaj 
pa kdaj v naglici poklepetali,

P ok rov itelj sloven sk ega  
klu ba v Salzburgu

Na pobudo republiške konfe
rence SZDL je občinska konfe
renca SZDL Žalec prevzela po
kroviteljstvo nad slovenskim 
klubom Oton Župančič iz Salz
burga. Klub združuje naše de
lavce na začasnem delu v 
Avstriji, vanj pa je aktivno 
vključenih 100 članov.

Njihova dejavnost obsega 
predvsem kulturne, športne in 
zabavne prireditve, vse pa imajo 
celj združevati naše delavce v 
tujini. Društvo je izredno aktiv
no, posebno pozornost pa po
sveča slovenskemu pouku za 
otroke svojih članov.

Konec meseca junija je klub 
obisklala delegacija predstavni
kov občinske konference 
SZDL, Kulturne skupnosti, 
DPD Svobode in osnovne šole 
Peter Šprajc—Jur iz Žalca. Ob 
tej priliki so se pogovarjali o 
medsebojnem sodelovanju, pod
pisali pa so tudi listino o so
delovanju med klubom in Ob
činsko'konferenco SZDL Ža
lec. Sodelovanje pa bo potekalo

Številka Občanovega te
lefona 710-671

predvsem na kulturnem in šol
skem področju, že jeseni pa bo 
delegacija kluba obiskala Žalec. 
Med razgovorom so bili navzoči 
tudi generalni konzul Novak 
Brkovič, vice konzul Dragdjub 
Marin in konzul Božo Kljajič.

i

toda si vedno vzeli dovolj časa, 
da smo vzdrževali stike z njimi 
in z matično šolo, da je delo 
potekalo nemoteno. Kako so 
bili hvaležni organizatorju De- 
lavsk i univerzi in matični šoli 
ŠKIMC Štore, so lahko povedali 
šele potem, ko je ravnatelj šole

S R E Č A N J E

Š P O R T N IK O V

TVD Partizan Gotovlje je bil 
letos organizator tradicionalne
ga srečanja športnikov Gotovelj 
in Črne na Koroškem. Pomerili 
so se v šahu, nogometu, strelja
nju, namiznem tenisu in odboj
ki. Domači športniki so bili v 
vseh disciplinah boljši od 
gostov, razen v odbojki, kjer so 
športniki Čme slavili zmago. 
Organizacija tekmovanja je bila 
odlična, najboljši pa so za uspe
h e  n r e i e l i  n o k a l e .

ing. Tomaž Štolfa razglasil za
ključni uspeh. Ne bi jih hvalili, 
če si tega ne bi zaslužili, toda 
priznati jim je treba tisto, kar 
jim gre: bili so dober kolektiv z 
največjo mero marijivosti in 
volje in odraz tega je tudi skup
na poprečna ocena oddelka. 
Maturo so opravili vsi, popreč
na ocena pa je prav dobra. 
Lepo, kajne. Malo šol se lahko 
pohvali s takšno oceno.

Zdaj so že spet za svojimi 
stroji, velika skrb je za njimi, 
toda mnogi vedo, da se morajo 
izobraževati naprej. Čas jih sili 
v to. Predvsem pa naša družbe
na prizadevanja, da bi dvignili 
produktivnost, da bomo na
daljevali tisto, kar je želel Tito.

E .

Tile naši, vsi že ne več tako 
mladi kovinarji -  maturanti z 
rdečimi nageljni in nasmehom, 
vedo, kako se kuje življenje za 
lepši jutrišnji dan nas vseh.

_t»—

Maturanti Kovmaiji

Fran Kocbek

FRAN KOCBEK 
ob 50 - letnici 
njegove smrti

Ob koncu šolskega leta 
1888/89 se je po sedemletnem 
službovanju v Žalcu poslovil 
Fran Kocbek. Rodil se je 26. 
jaftuarja 1863 na Ločkem vrhu, 
kjer mu je planinsko društvo 
Lenart ob 115-letnici njegovega 
rojstva odkrilo spominsko plo
ščo . Odkritju spominske plo
šče so prisostvovali tudi pred
stavniki planinskih društev iz 
Savinjske doline in delegacija iz 
Mozirja.

Njegovo prvo službeno mesto 
je bilo v Žalcu. Na maribor
skem učiteljišču je maturiral 
leta 1882. V času službovanja v 
Žalcu je oblezel vse bližnje 
vrhove. Zelo se je zanimal za 
rastlinstvo in žuželke. V svojih 
spominih na ta leta večkrat 
omenja skalnati Kamnik. Pri 
hoji ga je ovirala omotica, še 
posebno na prepadnih mestih. 
Prav zato sta s Franom Roble- ' 
kom večkrat gledala z lin žal
skega zvonika, večkrat pa sta 
opravila pot z Malega na Veliki 
Kamnik. Tako lahko z veliko 
verjetnostjo zapišemo, da je bil 
Kocbek eden prvih pravih pla
nincev na Kamniku in to še 
pred ustanovitvijo slovenskega 
planinskega društva (SPD).

Fran Kocbek je 20. avgusta 
1893 sklical sestanek v Mozirju, 
kjer so se dogovorili, da bo 
ustanovni občni zbor Savinjske 
podružnice SPD dne 28. avgu
sta istega leta. Na njem je bil 
soglasno izvoljen za prvega na
čelnika podružnice, ki jo je 
potem vodil cèih 34 let. Fran 
Kocbek je bil tudi idejni vodja 
za postavitev prve planinske ko
če v Posavju. To je bila Hausen- 
bichlerjeva koča na Mrzlici, ki 
so jo odprli 28. septembra 
1898. Žalčani so imeli pri gra
ditvi te prve planinske koče v 
Posavju veliko zaslug. Med naj
bolj delovnimi sta bila Anton 
Petriček in Ivan Kač-Savinjski.

S prostovoljnimi prispevki so 
zbrali do začetka gradnje 308 
goldinarjev, to je bila polovica 
predračunskih sredstev. S tom
bolo, ki so jo v ta namen 
priredili pozimi v Žalcu, pa tudi 
z ostalimi' prispevki, so zbrali 
637 goldinarjev. Ob otvoritvi 
doma se je zbralo na Mrzlici 
260 zavednih Slovencev, na
vzoč pa je bil tudi Fran Koc
bek.

Letos mineva 50 let od nje
gove smrti, zato je prav, da se 
ga spomnemo, kot tudi Petrič- 
ka, saj je prav on imenoval 
Mrzlico za „Savinjski Triglav’’. 
V spomin nanju bi lahko v 
Žalcu po njima poimenovali 
kakšno ulico.

B.J.

KRAJEVNO 
PRAZNOVANJE 

V ĆRNOVT
Krajani Vinske gore in bliž

njih zaselkov se pripravljajo za 
krajevni praznik, ki bo to pot v 
Čmovi. Tu bodo 27. julija od
prli odcep nove ceste. Drugega 
avgusta bodo predali svojemu 
namenu nov gasilski avto, vse 
ostale dni pa se bodo vrstila 
športna tekmovanja, ki jih pri
pravlja TVD Partizan Vinska 
gora.



POJASNILO K ČLANKU:

Poljče v akciji' 
za cesto

Hmezad — TOZD Kmetijstvo 
Latkova vas, DE Žovnek je že v 
jeseni 1979 izvršla nekatera 
pripravljalna dda (buldožerska 
dela) na cesti Kamenče-Poljče 
v višini 20.000 dinaijev. V letu 
1980 je 1% Žovnek finančno 
prispevala 50.000 din.

Za cesto smo prispevali pre
ko 4000 m3 gramoza v vredno
sti 140,000 dinarjev. V manjši 
meri smo pri posodobitvi ceste 
sodelovali tudi s strojnimi sto
ritvami.

Tako znašaprispevek Hmeza
da — DE Žovnek več kot
210.000 dinaijev in ga ni za 
zanemariti, kot so ga nekateri 
občani*v svojih izjavah v Savinj
skem občanu v omenjenem 
članku.

Gnoj pa bomo po cesti še 
prevažali, saj je naš kruh. S tem 
pa ne mislimo, da lahko cesto 
onesnažujemo.

Hmezad Žalec 
TOZD Kmetijstvo Latkova vas 

DE Žovnek

KOLEKTIVNO 
VODSTVO 

V PD ŽALEC
Po sprejemu sklepa, da 

osrednje vodstvo Planinske zve
ze Jugoslavije preide na kolek
tivno vodstvo, je tudi planinsko 
društvo Žalec sprejelo sklep, da 
preide na to  obliko vodenja. 
Predsedstvo, ki bo odslej vodUo 
društvo, predstavljajo predsed
niki posameznih odborov, ki 
volijo predsednika za mandatno 
dobo enega leta, kakor tudi 
podpredsednika. Mandat članov 
predsedstva traja 4 leta in so 
lahko izvoljeni za največ dve 
mandatni dobi.

Društvo je s tem realiziralo 
pobudo predsednika Tita o ko
lektivnem vodstvu in je  med 
prvimi ' telesnokul turnimi orga
nizacijami v občini, ki je prešo 
na kolektivno vodstvo.

Letos je bil za predsednika 
predsedstva izvoljen Ivan Jur- 
har, za podpredsednika pa Ja
nez Poglajen. Upamo, da bodo 
temu zgledu sledile tudi ostale 
telesnokultume organizacije v 
občini.

L J.

R eklam ne oglase za  občinski praznik  
v G otovijah v letu  1980

Lep primer stare kašče na Gomilskem

Kulturni spom eniki 
na razstavi fotografij

O b  p r a z n o v a n j u  k r a j e v n e g a  p r a 

z n i k a  n a  G o m i l s k e m  j e  b ü a  m e d  

p r i r e d i t v a m i  z e l o  z a n i m i v a  r a z s t a v a  

f o t o g r a f i j  k u l t u r n i h  s p o m e n i k o v  t e 

g a  k r a j a .  N a m e n  r a z s t a v e  j e  b Q  

o p o z o r i t i  n a  v r e d n o s t  k u l t u r n i h  d e 

d i š č i n ,  k i  n a z o r n o  g o v o r e  o  n a č i n u  

Ž i v l j e n j a  v  p r e t e k l o s t i  i n  r a z v o j u ,  k i  

g a j e  n a r e k o v a l  č a s .

S  R a z s t a v a  j e  b i a  n a  o s n o v i  s p o m e 

n i š k e g a  v a r s t v a  r a z d e l j e n a  n a  t e m e .  

R a z s t a v l j e n i h  j e  b i l o  1 8  p a n o j e v  s  

I S O  f o t o g r a f i j a m i .  T a k o  s o  z g o d o 

v i n s k i  s p o m e n i k i  p r i k a z o v a l i  s p o m e 

n i k e  i z  N O B  i n  d e l a v s k e g a  g i b a n j a ,  

m e d  k a t e r i m i  j e  S m i g l o v a  z i d a n i c a  

n a d  G r a j s k o  v a s j o ,  H a u p t o v  s p o m e 

n i k  n a  p o k o p a l i š č u  i t d .

U r b a n i s t i č n i  s p o m e n i k i  s o  p r i k a 

z o v a l i  n a s e l j e ,  n j i h o v  r a z v o j ,  s l i k o v i 

t o .  ,  o s a m e z n i h  n a s e l i j  k o t  p o s l e d i 

c a  d r u ž b e n e  i n  e k o n o m s k e  p r e t e k l o 

s t i ,  p o v e z a n e  z  z e m l j i š k o  r a z d e l i t v i j o  

i n  e k o n o m s k o  m o č j o  p r e b i v a l s t v a .  

N a  G o m i l s k e m  s t a  p r e v l a d o v a l a  d v a  

t i p a  n a s e l i j .  T a k o  p r e d s t a v l j a t a  Z a -  

k e l  i n  G o m i l s k o  o b c e s t n o  v a s ,  G r a j 

s k a  v a s  p a  g r u č a s t o  s r e d i š č n o  v a s  i n  

Š m a t e v ž  g r u č a s t o  v a s .

U m e t n o s t n i  s p o m e n i k  p r e d s t a v l j a  

g r a š č i n a  S t r o u s n e k ,  s a k r a l n e  s p o m e 

n i k e  p a  c e r k v e ,  k a p e l i c e ,  k r i ž i ,  s t e n 

s k e  h i š e  i t d .  N a j š t e v i l n e j š i  p a  s o

v s e k a k o r  e t n o l o š k i  s p o m e n i k i :  s t a 

n o v a n j s k a  p o s l o p j a  k o t  t u d i  g o s p o 

d a r s k a  i n  p o m o ž n a  p o s l o p j a :  k a š č e ,  

k o z o l c i . . .

Razstava zgovorno prikazuje 
spremembe, ki so nastale z 
družbenim razvojem, predvsem 
pa z naglim ekonomskim razvo
jem kraja kot sestavnim delom 
celotnega območja Savinjske 
doline. Po letu '1960 se je podo
ba. kraja naglo spreminjala. 
Ljudje so v težnji po boljšem in 
sodobnejšem preurejevali stano
vanjska poslopja, niso pa se 
zavedali, da s tem brišejo podo
be in vrednote življenja v pre-

MLADOPOROČENCI
Poročno kosilo, ki je bila do sedaj skrb vas, 

sorodnikov in prijateljev zaupajte HOTELU PRE
BOLD,
kjer vas bomo ob vstopu na novo življenjsko pot v 
prijetnih prostorih z izbranimi jedmi in pijačo 
postregli, da se bo veliki dan začel prijetno in 
svečano. Po dogovoru poskrbimo tudi za glasbo.
Ob ugodnih cenah 9am, če je več kot petnajst 
povabljencev, podarjamo poročno torto.
Zaupajte nam, vaše zaupanje je naš ponos, ki ga 
bomo opravičili.

informacije in rezervacije:
Recepcija Hotela Prebold 
tel. (063) 722-000, 722-045

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega dra
gega moža, očeta, starega 
očeta in pradedka

FRANJA KUKICA
se najlepše zahvaljujemo 
vsem, ki so z nami sočustvo
vali. Posebna hvala dr. Vlat- 
koviču za prizadevanje, sose
dom, kolektivu Ferralita, 
patru Jožetu Rupniku, God
bi Svobode Liboje, tov. Ri
biču za tople poslovilne be
sede ter vsem, ki so ga po
spremili na njegovi zadnji 
poti in njegov grob zasuli s 
cvetjem.

Družina Klikič, Jurhar

teklosti. Nekritično so spreje
mali nove ideje in se hoteli 
enačiti z  modernimi stavbami 
industrijskih naselij. Zaradi po
gostih adaptacij so posamezna 
poslopja kot pomembni etnolo
ški spomeniki povsem izginila. 
Pojavljati pa so se začela nova 
poslopja primestnega videza, 
katerih zunanjost pa je osiroma
šena za originalne značilnosti 
nekdanjih naselij. Zaradi preti
ranega individualizma gradi
teljev se nove stavbe niso organ
sko vključile v okolje. Gospo
darska poslopja so doživljala 
manj sprememb zaradi določe
ne funkcije in so büe preuredi
tve le notranje, kakor so nare
kovale ekonomske potrebe. Po
sebno mesto zavzemajo pri teh 
etnografskih spomenikih kozol
ci, ki so žaram svoje specifične 
vloge ostali nespremenjeni. Po
sebno lepi so dvojni—vezani ko
zolci tako imenovani toplarji, ki 
jih. v drugih predelih Slovenije 
ne poznajo.

Razstavo je pripravila foto- 
sekcija KPD Gomilsko pod stro
kovnim vodstvom diplomirane
ga etnologa in predsednika dru
štva Vita Hazleija. Priprava raz
stave je terjala dva meseca trde
ga dela pri zbiranju in obdelavi 
gradiva, ogledalo pa si jo je 
okoli 400 obiskovalcev. Doma
čini so s tako zbranim gradivom 
pridobili podobo svojega kraja 
nekoč in marsikdo se je ob tem 
zamislil, kako pomembno je 
ohranjati dediščino svojih oče
tov in jo varovati. R Kq BALE

SO OMOGOČILE NASLEDNJE 
DELOVNE ORGANIZACIJE: 
Strojna industrija SIP Šempeter 
INGRAD Celje -  TOZD GO 
Žalec
Tovarna nogavic Polzela 
GRADNJA — industrija gradbe
nega materiala Žalec 
GARANT — pohištvena indu
strija Polzela 
Savinjski magazin Žalec 
MINERVA Žalec -  Zabukovica 
GIP GRADIS Ljubljana — 
TOZD Gradbena enota Celje 
Podjetje za urejanje voda NIVO 
Celje
JUTEKS Žalec 
SIGMA Žalec
AERO Celje TOZD KEMIJA 
Šempeter 
MONTANA Žalec 
NAMA Žalec 
MIK Prebold 
Hotel SLOVAN Vransko 
Gozdno gospodarstvo Celje 
KOTO-TOŽD INDE Vransko 
GG - TOZD Kooperacija Vran
sko

AGROS Šempeter 
GG — TOZD Gozdnik Žalec 
Beogradska banka Ljubljana -  
Temeljna banka Ljubljana -  PE 
Žalec
Keramična industrija KIL Libo
je
Zavarovalna skupnost TRI
GLAV Celje
Podjetje za PTT promet Celje 
Komunalno podjetje Žalec 
LESNINA Ljubljana 
LIK Savinja Celje — TOZD Po
hištvo Šempeter 
Cestno podjele Celje — TOZD 
Asfalt kamnolom Velika Pireši- 
ca
Ljubljanska banka -  Splošna 
banka Celje — ekspozitura Ža-
}gC
SOZD HMEZAD Žalec
— Kmetijstvo Žalec, Šempeter v
S. d.
— Kmetijski kombinat Šmarje, 
Šmarje pri Jelšah
— Kmetijstvo Ilirska Bistrica
— Kmetijska zadruga Drava, 
Radlje ob Dravi

-  Sadjarstvo Mirosan, Kasaze; 
Pertrovče
-  Vrtnarstvo Celje, Celje
-  Celjska mesna industrija, 
Celje
-  Celjske mlekarne, Celje
-  EXPORT-IMPORT Žalec
-  STROJNA Žalec
-  GOSTINSTVO-TURIZEM 
Žalec
-  Notranja trgovina Žalec
-  Kmetijska zadruga Savinjska 
dolina Žalec
-  Čebelarska zadruga Žalec
-  HMEZAD -  Interna banka 
Žalec
-  HMEZAD -  Hranilnica in 
posojilnica Žalec
-  DELOVNA SKUPNOST 
SKUPNE SLUŽBE Žalec

DRAVSKE ELEKTRARNE 
MARIBOR -  TOZD Elektro- 
prenos Podlog
Proizvodno podjele ZARJA 
Žalec—Petrovče 
Tekstilna tovarna Prebold 
AVTOPREVOZ Šempeter

ljubljanska banka
Splošna banka Celje

EKSPOZITURA ŽALEC
Skupaj s starši-in vzgojitelji je združena 

Ljubljanska banka pobudnik načrtne vzgoje in 
sistematičnega spodbujanja mladine k varčeva
nju. Različni, mladini prilagojeni načini varče
vanja in spoznavanja pomena-varčnosti, ustvar
jajo v mlademu človeku pravilen odnos do 
materialnih dobrin in samostojnosti pri gospo
darjenju s svojim denarjem.

PRVI KORAKI K VARČEVANJU
S hranilno knjižico in simbolično začetno 

vlogo ter hranilnikom, ki jih banka nameni 
vsakemu novorojenemu otroku, vabi starše, da 
varčujejo za svojega otroka in ga navajajo k 
varčnosti že v zgodnjem otroštvu.

CICIBANI VARČUJEJO
Tudi v vzgojno varstvenih organizacijah, kjer 

delujejo cicibanove hranilnice, otroka seznanja
jo s pomenom varčevanja. S prizadevnim delom 
vzgojiteljic in staršev naši otroci spoznavanjo ob 
različnih igrah denar kot vrednost in plačilno 
sredstvo.

PIONIRJI VARČUJEJO
Pionirske organizacije na osnovnih šolah usta

navljajo pionirske hranilnice, v katerih učenci 
varčujejo za svoje lasnt in tudi za skupne želje 
vseh varčevalcev pionirske hranilnice.

Pod mentorstvom svojih pedagogov pionirji 
varčevalci samostojno izvajajo vse dejavnosti 
svoje hranilnice. Tako si pridobivajo čut odgo
vornosti, samostojnost, discipliniranost in od
nos do dela. Prav tako si razvijajo čut solidarno
sti, kajti obresti od privarčevalnih sredstev so 
ob koncu šolskega leta skupni dohodek vseh 
varčevalcev pionirske hranilnice. Kdaj, kako in 
za kaj bodo skupne obresti porabili, pa odloča
jo pionirji sami,

MLADINCI VARČUJEJO
V mladinskih hranilnicah na šolah srednjegal 

usmerjenega izobraževanja je še posebno 
poudarjen solidarnostn pomen varčevanja, pa 
tudi samoupravni odnosi so bolj razviti, saj se 
mladina v teh letih zelo nagiba k samostojnosti.

ZANIMIVOSTI V  HRANILNICAH
Varčevalci, ki delajo v svojih hranilnicah, se 

ob koncu šolskega leta pripravljajo na tekmova
nje med pionirskimi hranilnicami, medrazredna 
in medšolska tekmovanja. Ob dnevu mladih 
varčevalcev v mesecu maju se srečajo varčevalci 
od vsepovsod: izmenjajo si izkušnje, spoznanja

ter 'ocenijo svoje delo v hranilnicah. Takrat 
objavijo rezultate tekmovanj in podelijo nagra
de, vse skupaj pa povezuje pester kulturni 
program.

Za vestno in prizadevno delo v hranilnici 
podeli svet hranilnice mladim varčevalcem po
sebna priznanja Musijeve značke. To priznanje 
se imenuje po Petru Musiju, naprednem sloven
skem učitelju iz Šoštanja, ki je že sredi prejšnje
ga stoletja vzgajal mladino k varčnosti in uvajal 
šolsko hranil ništvo.

Posebno priljubljeno med mladimi varčevalci 
v vzgojno varstvenih organizacijah, osnovnih 
šolah in šolah srednjega usmerjenega izobraževa-i 
nja je medšolsko tekmovanje za najboljšo lite
rarno, likovno in fotografsko delo. Medšolsko 
tekmovanje povezuje mlade iz vseh krajev naše 
domovine in tudi otroke naših delavcev v tujini 
ter jih spodbuja k ustvarjalnosti.

Mlade varčevalce doma in v tujini še tesneje 
povezuje z Ljubljansko banko glasilo Pikapolo
nica, saj vsi sodelujejo pri nastajanju glasila, ga 
bogatijo z risbami, spisi, pesmicami, pregovori 
in novimi domislicami. Ljubljanska banka pa 
jim v vsaki številki glasila predstavi znanega 
mladinskega slikarja, ki na povsem svoj način 
ilustrira glasilo.

Vsak mlad varčevalec si lahko izbere lično 
izdelan hranilnik v obliki pikapolonice, strička;; 
Cvenka ali delfinčka. ~

Hranilnice razveseljujejo najprizadevnejše var
čevalce z različnimi simboličnimi predmeti za 
igro in pouk.

Z VARČEVANJEM DO ZAGOTAVLJANJA 
OTROKOVIH POTREB IN ŽELJA

Skupaj s starši in vzgojitelji so temeljne banjte 
združene v Ljubljansko banko pobudnik načrtne 
vzogje in sistematičnega spodbujanja mladine k varče
vanju. V  številnih cicibanih, pionirskih in mladinskih 
hranilnicah so otroci — varčevalci ob igri in delu učijo 
gospodarjenja z denarjem, spoznavajo pomen varčeva
nja in pridobivajo čut odgovornosti in solidarnosti. 
Njihovo aktivnost spodbuja banka z različnimi tekmo
vanji, izleti, posebnimi priznanji in nagradami kot so 
raznovrstni hranilniki ter elementi za igro in pouk.

SKRB ZA PRIHODNOST OTROK
Želja in naloga staršev je zagotoviti otroku varno in 

polno življenje vse do njegove samostojnosti in mate
rialne neodvisnosti.

S hranilno knjižico in simbolično začetno vlogo terl 
hranilnikom, ki jih banka nameni vsakemu novorojene
mu otoku, vabi starše, da varčujejo zanj in ga navajajo 
k varčnosti že v zgodnjem otroštvu. Z različnimi 
oblikami namenskega varčevanja pa lahko prispevajo k 
izpolnjevanju otrokovih potreb in želja v času šolanja.

OBIŠČITE
HOTEL
GOLDING -  RUBIN 
V ŽALCU

Kj vam nudi:
V RESTAVRACIJI »

Srbske specialitete, med njimi vročo pogačo s kajmakom in sirom, fižol 
prebranec, ter razne specialitete na žaru ob dobrih Rubinovih vinih.

V  DISCO KLUBU
se lahko vsak dan zabavate ob najnovejši disco glasbi, nudijo pa tudi velik 
izbor barskih pijač.

V  SODOBNO OPREMLJENIH SOBAH 
Ugodno namestitev po dostopnih cenah

KOLEKTIV HOTELA GOLDING -  RUBIN HKRATI CESTITA OBČANOM 
NASE OBČINE OB PRAZNOVANJU OBČINSKEGA PRAZNIKA.
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Vzgojno izobraževalna dejavnost 
v občini

Podpredsednic RD Tomo Diaci podeljuje tekmovalcem priznanja. Na rob naj zapišemo še to, da so na 
popoldanski proslavi podelili najzaslužnejšim članom 42 plaket.

25 let ribiške družine Šempeter
družine so 

raznovaliprazi
Prošla

Člani Ribiške 
pred nedavnim 
25-letnico obstoja. Proslava je 
bila združena z že tradicional
nim vsakoletnim medobčinskim 
tekmovanjem ribičev pri ribni
kih v Preseijih. Prijavilo se je 17 
ribiških družin iz vse Slovenije z 
21 ekipami in 64 tekmovalci.

Zmagoviti ekipi iz Brežic je 
podelil prehodni pokal predsed
nik izvršnega sveta skupščine 
občine Žalec Jože Jan, pod
predsednik RD Tomo Diaci pa 
je podelil priznanja in pokal 
posameznemu zmagovalcu iz 
tekniđvalne ekipe Vevče.

Popoldne je na proslavi 
25-letnice delovanja RD po
zdravil ribiče in zbrane goste 
predsednik občinske skupščine 
Žalec Vlado Gorišek, govorila

LASTAVICE GNEZDIJO
Včasih, ko je bila naša dolina 

še tipično poljedelska, so bili 
znani motivi gnezdenja lastavic 
po raznih hlevih. Danes, ko je 
dolina spremenila svoj videz in 
postaja industrijsko razvita, so 
tudi ptice spremenile svoje tra
dicionalno gnezdenje. Kot je 
opaziti na sliki, so si izbrale za 
svoje gnezdo sodobno fio- 
rescenčno luč v strojnem obra
tu Ferralita. Pa naj še kdo reče, 
da se tudi sodobna tehnologija 
ne vključuje v sodobne ekolo
ške pogoje!

I. JURHAR

pa sta še predstavnik Ribiške 
zveze Slovenije Bojeslav Hiter 
in eden ustanovnih članov dru
žine Boris Debič. Obe združeni

prireditvi sta lepo uspeli in 
gostje so se ob ribiškem domu 
zadržali v sproščenem pomen
ku.

Brigada „Slavko Šlander” 
v Posočje

Mladinske delovne akcije so v 
polnem teku in iz mnogih delo
višč širom Jugoslavije veselo od
meva in naznanja nove delovne 
zmage, ki bodo plod velikih 
prizadevanj in odraz pomemb
nosti mladinskega prostovoljne
ga dela. Velika manifestacija 
solidarnosti dobiva vse večje 
razsežnosti. Tudi mladi naše 
občine beležijo v letošnjem letu 
pomembne rezultate mladinske
ga prostovoljnega dela, pred
vsem z enodnevnimi delovnimi 
akcijami, saj so se mladi briga
dirji že seznanili z brigadirskim 
življenjem na delovnih akcijah 
pri aminovi zidanici in tudi pri 
SIP-u v Šempetru. Glavna akci
ja pa jih letos še čaka. To je 
akcija v Posočju, kamor bo 
odšla mladinska delovna brigad- 
a Slavko Šlander.

Letošnjo brigado bodo se
stavljali predvsem dijaki. Od 
evidentiranih je kar tričetrt di
jakov in četrtina delavcev, štu
dentov in učencev. Komandant 
letošnje brigade bo Vojko Ka
lan iz Prebolda, njegov namest
nik pa Igor Ramšak iz Griž. 
Traseiska dela bo opravljal

Franci Zupančič, predsednik 
brigadne konference pa bo Jani 
Laznik. Za posamezna področja 
delovanja bodo skrbeli še: 
Ksenja Križnik za IPD, Brane 
Strožer bo zadolžen za kulturo, 
Vili Krašovec za šport, Mirko 
Lorger za interesne dejavnosti, 
Vojko Prislan za SLO in DS, za 
saniteto pa Nevenka Gorjup.

Brigadirji naše občine bodo 
pokazali svoje delovne navade v 
Posočju v zadnji izmeni in sicer 
od 3. do 30. avgusta, ko bodo 
na delu tudi brigadiiji iz Pirana, 
pionirska brigada SRS ter briga
dirji iz Vojvodine in Hrvaške. S 
skupnimi močmi bodo skušali 
dokončati čim več vodovodne
ga omrežja in cestnih povezav' 
ter tako ljudem, ki jih je priza
del katastrofalni potres, omogo
čiti lepše življenje. Letos bodo 
v brigadi sodelovali tudi štirje 
brigadiiji iz dveh . pobratenih 
občin Kruševca in Bačke Palan
ke. Po finančni plati pa bodo 
delovno brigado podprle neka
tere delovne organizacije. Levji 
delež bo prispevala delovna 
organizacija SIP iz Šempetra, 
sledijo pa še Juteks Žalec, Aero 
Šempeter in KIL Liboje, —dar

Skupščina občine Žalec je na 
seji zbora krajevnih skupnosti 
in zbora združenega dela v juni
ju 1980 obravnavala poročilo o 
delu vzgojno izobraževalnih 
organizacij v občini ter občin
ske izobraževalne skupnosti.

Vzgojno izobraževalna dejav
nost v občini se izvaja v 9. 
osnovnih šolah, ki zajemajo 11 
podružničnih šol, v glasbeni šoli 
s tremi dislociranimi enotami 
(Polzela, Vransko, Prebold) ter 
vzgojno varstvenem zavodu s 14 
enotami. V letu 1978 je prišlo 
do združitve vseh enajštm te
meljnih organizacij v vzgojno 
izobraževalno organizacijo Ža
lec, za katero lahko ugotavlja
mo, da po letu in pol delovanja 
uspešno uresničuje osnovni na
men združitve v enotno delov
no organizacijo. To se Odraža 
posebno pri koordiniranju dela 
samoupravnih organov in 
uveljavljanju samoupravnih od
nosov v skladu z zakonom o 
združenem delu, v povezovanju 
med vzgojno izobraževalnimi 
organizacijami pri izvajanju 
učnovzgojnega procesa, izpo
polnjevanju delavcev, usklajeva
nju planskih nalog, pri enotni 
poslovni, kadrovski in stano
vanjski politiki, pri skupnem 
urejanju finančnih zadev, delit
ve dohodka in drugih nalog. 
Sodelovanje se je odražalo tudi 
pri izvajanju naložb v vzgojni in 
učni prostor, bodisi iz sredstev 
samoprispevka, samoupravnih 
interesnih skupnosti ah lastnih 
združenih sredstev amortizacije.

V šolskem letu 1979/80 se 
izobražuje v 181 oddelkih v 
osnovnih šolah 4.325 učencev, 
v glasbeni šoli 310 učencev,

S  no varstveni zavod pa 
čuje 1.022 otrok. Celo

dnevno obliko dela ima osnov
na šola Slavko Šlander Prebold 
s podružnicama Ori a vas in 
Gomilsko ter Osnovna šola Lju
ba Mikuš, v kateri se šolajo 
učenci iz celotnega območja 
občine Žalec. V 14 oddelkih

Šodaljšanega bivanja je zajetih 
12 učencev.
Kadrovska zasedba v vzgojno 

izobraževalnih organizacijah iz 
območja občine Žalec se po
stopno zboljšuje, vendar ne ta
ko hitro, kot je M o načrtova

no. Od 516 pedagoških in stro
kovnih delavcev si mora prido
biti zahtevano izobrazbo 46 de
lavcev. Neustrezna zasedba in 
pomanjkanje kadrov je posebno 
slaba pri glasbeni vzgoji, tehnič
nem pouku, gospodinjstvu in 
fiziki. S kadrovskimi štipendija
mi se bo v naslednjem obdobju 
struktura znatno izboljšala.

Velik napredek, predvsem na 
vzgojnem področju je dosežen v 
šolah, kjer imajo celodnevno 
obliko dela. V procesu vzgoje v 
celodnevni osnovni šoli ima 
učenec resnične več pogojev,- 
da postane resnično subjekt 
vzgoje. Osnova so predvsem 
spremenjeni odnosi v smislu hu
manizacije in demokratizacije — 
odnosi starši — šola, učitelj — 
učenec in učenci med seboj. 
Zelo se je razvila tudi samo
uprava učencev, učenci so spro
ščeni, tesneje povezani v kolek
tivu in postajajo samoiniciativ
ni.

Zaradi krčenja programa OIS 
in uskladitve programa z resolu- 
cijskimi izhodišči, v letu 1980 
ni predvideno širjenje celodnev
ne šole. Bo pa vsekakor potreb
no, da se v naslednjem srednje
ročnem obdobju zajame tudi 
nadaljnji razvoj celodnevne 
oblike dela tudi v ostalih šolah 
v občini.

V poročilu o delu občinske 
izobraževalne skupnosti je bil 
poseben poudarek dan udeležbi 
na sejah skupščine ter delu de
legacij.

V tem mandatnem obdobju 
je bila na sejah skupščine ude
ležba delegatov v zbor uporab

nikov '59,5 %, v zboru izvajalcev 
pa 59,3 %. Z udeležbo na sejah 
še vedno ne moremo biti zado
voljni, saj so primeri, da se 
delegati iz nekaterih delegacij 
niso udeležili nobene oz. le ene 
seje.

Na sejah skupščin občinske 
izobraževalne skupnosti opaža
mo, da delegati nekaterih dele
gacij, ki uspešno delajo na sejah 
skupščin, posredujejo mnenja 
svoje delegatske baze, postavlja
jo delegatska vprašanja ter se 
vključujejo v razpravo. Precej 
pa je takih delegacij, ki so 
pasivne, delegati se poredko 
udeležujejo sej ter prihajajo na 
seje brez potrebnih stališč.

Skoraj v vseh delegacijah «so 
problematične tudi povratne in
formacije, kajti delegatov skoraj 
nikjer ne vabijo na seje samo
upravnih organov, kjer bi lahkp 
poročali o svojem delu v skup
ščini občinske s izobraževalne 
skupnosti.

V preteklem letu so izvajalci, 
kakor tudi samoupravni organi 
občinske izobraževalne skupno
sti vsa prizadevanja usmerjali v 
to, da je bü program občtnske 
izobraževalne skupnosti v celoti 
realiziran.

V letošnjem letu pa bo dan 
poudarek nalogam, ki jih zaje
ma resolucija o izvajanju sred
njeročnega načrta razvoja obči
ne Žalec v letu 1980, zakon o 
svobodni merlavi dela, zakon o 
osnovnem in usmerjenem 
izobraževanju ter planiranju za 
naslednje srednjeročno obdob
je.

Ob zaključku pouka všdi.Ljube Mkuš

Nasveti občanom za boljšo varnost
Na eni zadnjih sej izvršne- 

sveta skupščine občine 
alee je bila obravnavana 

problematika in'delo uprave 
javne varnosti Celje in posta
je milice Žalec v letu 1979. 
O tej problematiki bo poda
na informacija tudi na eni 
od prihodnjih sej občinske 
skupščine. Občane žalske 
občine pa bi vendar bilo 
potrebno opozoriti, na eno 
zelo važnih in resnih vpra
šanj, to je na vprašanje od
nosa do lastnega in tudi 
družbenega premoženja. Se
veda se to vprašanje na prvi 
pogled niti ne zdi tako po
membno, vendar zahteva od 
organov za notranje zadeve 
znatne napore v boju za 
preprečevanje kriminalitete, 
ker nepravilen odnos do last
nega m družbenega premo
ženja omogoča in nudi kri
minalcem neomajne možno
sti za izvrševanje kaznivih 
dejanj.

Morda to zveni malo čud
no, vendar je resnično, da so 
okradeni, prevarani, ogolju
fani ali kako drugače oško
dovani državljani neposred
no pripomogli kriminalcu, 
da je lahko storil kaznivo 
dejanje.

Gre namreč za to, da z 
nepravilnim ravnanjem ali 
obnašanjem,, česar se mno
gokrat v pravem trenutku

l

niti ne zavedamo, (naivnost, 
malomarnost, praznoverje), 
največkrat omogočamo raz
nim tatovom, goljufom, pre
varantom in drugim vrstam 
kriminalcev, posebno v me
stih, ugodno priložnost za 
storitev kaznivega dejanja.

S praktičnimi nasveti želi
mo pomagati, da se lahko 
takim nevšečnostim in po
sledicam izognemo ali jih 
pravočasno preprečimo. Pre- 

ričani smo, da bodo držav
ljani, upoštevajoč naše na
svete, v prvi vrsti pomagali 
sami sebr, istočasno pa pri
spevali znaten delež v sploš
nih naporih za preprečeva
nje kriminalitete.

Zaradi ležjega razumeva
nja smo nasvete združili po 
podobnosti primerov. Naši 
nasveti temeljijo na praktič
nih izkušnjah iz že obravna
vanih primerov.

Vaše obnašanje in ukrepi 
uprave javne varnosti naj bo
do predvsem v tepi, d&:

à) Doma:
— ne puščati ključev sta

novanja na neprimernih 
mestih,

— ob daljši odsotnosti za
upati sosedu, naj poskrbi za 
varnost premoženja,

— ob izgubi ključa za
menjate ključavnico, ki naj 
bi cilindrična,

— na vhodnih vratih naj 
bo nameščena slepa kljuka, 
z notranje strani pa varnost
na veriga,

— tudi ob krajši odsotno
sti dosledno zaklepati stano
vanje in tudi za kratek čas 
ne puščati neznancev v sta
novanju (tepiharji, dežnikar- 
ji, krošnjarji, berači itd.), 
zlasti ne puščati v stanova
nju same niti za trenutek,

— ne hraniti doma večjih 
zneskov denarja, večjih dra
gocenosti, posebno ne v ča
su daljše odsotnosti,

— ničesar ni varno kupo
vati od neznancev,

— ne puščati odklenjenih 
koles ali motornih vozil brez 
nadzorstva,

— ne puščati obvestil o 
trajanju odsotnosti na vidnih 
mestih in ne razširjati ob
vestil o odsotnosti,

— v pritličju in v kletnih 
prostorih ne puščati odprtih 
oken (če niso zamrežena), 
ko ni nikogar doma.

b) Pri nakupu:
— ne nosite s seboj več 

denarja, kot je treba in ne 
kazati večjih vsot denarja,

— zabeležite si številke 
nekaj bankovcev in listek 
shranite v žep, odvrecite ga 
šele po vrnitvi domov (za 
primer žepne tatvine),

— večje vsote denarja po
razdelite v več notranjih Že
nov, ni primemo imeti ves 
denar na enem mestu v list
nici oziroma denarnici,

— ne odlagajte med zbira
njem in plačevanjem blaga
Ustnice, (torbice) na proda
jalne mrze,

— ne nosite listnice v zad
njem hlačnem žepu, v mreži, 
odprti torbi, v zunanjem že
pu plašča ali suknjiča,

— kolikor večja je gneča, 
toliko več previdnosti je tre
ba pri nakupih in plačeva-, 
nju, pri vstopanju v vozila 
javnega prometa, v priredit
vene prostore itd.

c) Na avtobusu, vlaku:
— pri vsakem prerivanju 

poglejte, če je listnica še na 
svojem mestu,

— med vožnjo je najbolje 
ostati. buden in paziti na 
svoje predmete.

d) Pri parkiranju:
— po možnosti parkirajte 

na čuvanem in osvetljenem 
parkirišču,

— v avtomobilih ne raz
stavljati vabljivih predmetov 
brez nadzorstva, ampak je 
potrebno le te skriti.

e) Odnos do nepoznanih 
oseb:

— ne kupujte blaga izven 
trgovske mreže in od nezna
nih oseb, posebno, kadar je 
cena nižja od tržne. Postavi

te si preprosto vprašanje, 
kdo lahko prodaja blago ce- 
neje od njegove dejanske 
vrednosti. Odgovor je pre
prost -  najverjetneje tisti, ki 
je do takega blaga prišel na 
nedovoljen način, to  je s 
tatvino, goljufijo, poneverbo 
itd. Ne pozabite, da na ta 
način direktno p «nagate 
kriminalcu in se istočasno 
izpostavljate nevarnosti za 
kazensko odgovornost,

— ne verjemite in ne spre
jemajte raznih vedeževalk, 
Romov in goljufov v hišo. 
Vse, kar vam taki ljudje nu
dijo za denar, predstavlja 
prevaro, ki je včasih celo 
žaljiva. Če bi mogli, bi taki 
ljudje pomagali sebi.

— ko v mestu ali na vasi 
srečujete sumljivo osebo 
(goljufa, prodajalca blaga 
sumljivega izvora, razne ve- 
deževalke in podobne vrste 
ljudi), obvestite miličnike ali 
stalno službo po najkrajši 
poti. To naj bo naše pravilo, 
sicer se nam lahko pripeti, 
da bomo jutri sami postali 
plen teh ljudi.

f) Ostala opozorila:

— ne perite perila v stano
vanju ali v drugih prostorih z 
bencionom ali podobnimi 
lahko vnetljivimi kemičnimi 
sredstvi ali čistili. Sami ve
ste, da je bilo že mnogo 
nesreč s hujšimi posledica
mi, katerim je botroval ben

cin in druga podobna sred
stva,

-  ne odmetujte ob gozd
nih poteh vžigalic in cigaret
nih ogorkov, zlasti ne v suš
nih in vetrovnih dneh,

— ob ugotovitvi, da ste 
okradeni ali kako drugače 
na nezakonit način oškodo
vani (vlom, tatvina v stano
vanju, vikendu, avtomobilu, 
goljufija itd.) na najhitrejši 
način obvestite najbližjo 
enoto milice, miličnika po
sameznika ali stalno službo 
uprave javne varnosti. Sami 
se ne dotikajte stvari, poseb
no ne ob vlomu ali tatvini v 
stanovanju, vikendu ali oseb
nem avtomobilu, ker z do
tikanjem uničite dragocene 
dedove, ki so lahko nepre
cenljive vrednosti za izdedi- 
tev storilca in njegovo iden
tifikacijo. Ko ste zadevo pri
javili, počakajte na prihod 
strokovno usposobljene sku
pine in ne dopustite, da bi 
kdorkoli pred prihodom 
organov javne varnosti stanje 
na kraju dejanja spreminjal. 
Ostane naj takšno, kakršne
ga je zapustil storilec. Za 
renjence ali kako drugače 
poškodovane osebe to seve
da ne velja. Takim osebam 
pomagajte do zdravnika ozi
roma jim kako drugače nu
dite pomoč, stanja na kraju 
samem pa ne spreminjajte 
pred prihodom organov, ki 
so strokovno usposobljeni.

PAVLA GOSTEČNIK
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V Krajevni skupnosti Griže 

potekajo zadnje priprave za kra
jevni praznik. V tej krajevni 
skupnosti je bil prvičč občinski 
praznik, po njihovem zgledu pa 
so organizirali ostala praznova
nja, ki so sedaj tradicionalna, 
hkrati pa pomenijo obračun de
la krajevne skupnosti. To delo 
se kaže predvsem na komunal
nem področju, pa tudi v organi
zaciji raznih pohodov ob spo
menikih NOB, srečanjih kraja
nov in- v različnih tekmovanjih.

Letošnji program v krajevni 
skupnosti Griže še ni zaključen, 
vendar je težišče opravljenega 
zopet na komunah, kjer so 
opravljeni in doseženi lepi uspe
h i Tako so zgradili cesto v 
Britne sele, ki jo je gradilo 31 
družin  že od leta 1965 in je bilo 
vanjo vloženih več kot 2500 ur 
prostovoljnega dela in več kot
200.000 dinarjev lastnih sred
stev. Samo letos pa je bilo v to 
cesto vloženih 350.500 dinar
jev, prostovoljno delo pa še ni 
ocenjeno, predvidevajo pa, daje 
opravljenih več kot 1000 ur v 
vrednosti 155.000 dinarjev. 
Končna vrednost ceste je 
1.504.100 din inje vanjo vlože

na četrtina prispevkov kraje- 
nov. Krajevna skupnost je zara
di podražitev med izgradnjo 
morala vložiti tudi dodatna 
sredstva na račun druugih del, 
vendar pričakujejo, da bodo 
sredstva, obljubljena na referen
dumu, prejeli in tako končali 
tudi ostala dela. Z njimi bodo 
zaključili dela na višinski cesti 
Zabukovica—Podgozdnik, kjer 
so bila dela zarad pomanjkanja 
sredstev prekinjena. Je pa nuj
no, da se dokončajo, da bo z 
njo višinsko področje Zagrebe
na povezano z dolino.

S pomočjo SKIS-a so uredili 
tudi del ceste Migojnice—Zabu- - 
kovica, zadnja povodenj na tem 
področju pa je pokazala, da 
morajo z deli nadaljevati, hkrati 
pa je to tudi opozorilo, da 
morajo krajani posvečati več 
pozornosti tudi že izgrajenim 
cestam in ne le delom med 
izgradnjo.

Krajevna skupnost bo z razši
ritvijo telefonskega omrežja pri
dobila 100 novih številk, te pa 
bodo v večini blizu primarnega 
voda, oddaljeni zaselki, ki bi 
telefon nujno rabili, pa bodo še 
naprej brez telefonske poveza
ve. Načrtujejo pa, da bodo kraji

Nepozaben umetniški 
uspeh

Prvič t-sem srečala otroški 
pevski zbor Šempeter v njihovi 
glasbeni učilnici Pripravljali so 
se za občinsko revijo pevskih 
zborov. Njihov zborovodja 
Sonja Kasesnik me je povabila k 
sodelovanju. S flavto bi sprem
ljala eno njihovih pesmic. Ob 
njihovem petju sem bila prese
nečena nad lepoto glasov. Z 
veseljem sem sprejela sodelova
nje. Vaje pred revijo so büe zelo 
zahtevne, saj ima tovarišica 
Kasesnikova tenko uho in ljubi 
natančnost, pa smo se morali 
ravno zaradi tega še bolj potru
diti.

Na občinski reviji smo se 
dobro odrezali, a je bila to le 
generalka pred zahtevnim na
stopom v Zagorju, na republiški 
reviji pevskih zborov Slovenije. 
Konec maja smo nastopili pred

zagorskim občinstvom in glas
benimi strokovnjaki. Na vrsti 
smo bili drugi. Čisti otroški 
glasovi so zazveneli v dvorani. 
Poslušalci so posebno lepo spre
jeli sklop belokranjskih narod
nih, kjer sta prijetno navdušili 
solistki Špela in Mateja, 
o Po nastopu je dobila zboro
vodja Sonja Kasesnik številne 
čestitke, med drugim tudi od 
skladatelja Bitenca, ki je zbor 
zaprosil, da bi posnel ploščo z 
otroškimi pesmicami. Skladatelj 
Makso Pimik pa je na kartici 
Tolmina zapisal: Vaš umetniški 
uspeh mi je nepozaben.

Pohvalfli so čistost, ubranost 
in pristnost otroškega petja. 
Vprašanje pa je, ali seje ob tem 
kdo zamislil, koliko vaj, truda 
in odrekanja je bilo potrebno za 
ta uspeh? MOJCA P.

Otroški pevski zbor iz Šempetra z zborovodjo Sonjo Kasesnik
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Že lani je DPD Svoboda Ža
lec vzpostavila prve stike s slo
venskim kulturno prosvetnim 
društvom Bilka iz Bilčovsa na 
Koroškem. Sodelovanje med 
društvoma je vse tesnejše in se 
uspešno razvoja. Društvo vsako 
leto 5. julija praznuje svoj kul
turni praznik kot pomembno

ŠPORTNO SREČANJE  
V  ŠAHU  

IN  N O G O M ETU
V Gotovljah je bilo tek

movanje v šahu in nogometu 
v počastitev občinskega 
praznika. Nastopilo je 19 
ekip iz Savinjske doline. V 
šahu je bila najboljša ekipa 
Šahovskega kluba iz Žalca 
pred ŠK Savinjčan iz Šem
petra in Grižami, v nogome
tu pa je bila najboljša ekipa 
Gotovelj.

kulturno in politično manife
stacija Ob tej priliki so povabili 
k sodelovanju ansambel Veseli 
hmeljarji.

Čeprav Bilčovs šteje samo 
1500 prebivalcev, je bila dvora
na nabito pdna. V izredno bo
gatem programu sta sodelovala 
moški in mešani pevski zbor ter 
gojenci glasbene šole in ansam
bel Veseli hmeljarju Tako v 
kulturnem programu, kot tudi v 
nadaljevanju te prireditve, so 
bile v ospredju slovenske narod
ne in ljudske pesmi, ki so v tem 
kraju še posebej (hranjene.

V razgovoru med predstavni
ki obeh društev pa je bila po
udarjena želja po še tesnejšem 
sodelovanju, sprejeli pa so tudi 
program sodelovanja. Tako bo
do člani prosvetnega društva iz 
Bilčovsa jeseni obiskali Žalec in 
ob tej priliki pripravili kulturni 
večer.

J. K.

prejeli telefon že v naslednjem 
letu. __

Kraj pripravlja ob praznova
nju svojega praznika več prire
ditev. Tako je v tem smislu 
izzvenelo že praznovanje 
100-letnice godbe na pihala iz 
Zabukovice, v jeseni pa predvi
devajo praznovanje 30-letnice 
Planinskega društva Zabukovi
ca. Ob tej priliki načrtujejo 
orientacijsko tekmovanje za po
kal Hom in množičen p (hod 
krajanov ob spomenikih NOV. 
Lani so takšen pohod organizi
rali skupaj s krajevno skupnost
jo Liboje, letos pa ždijo poleg 
njih pritegniti tudi krajane kra
jevne skupnosti Šešče.

Tako v krajevni skupnosti 
Griže postopoma rešujejo pro
blem za problemom. Dela je 
vedno dovolj, zagnanost kraja
nov je vedno prisotna, žal pa 
včasih zmanjka sredstev, kar pa 
znajo krajani premostiti z last
nimi žulji.

J. JEŽOVNIK

SREČANJE
LO VC EV

POD G O ZD N IK O M

Ob dnevu borca in pra
znovanju občinskega prazni
ka so lovci Lovske družine 
Gozdnik—Griže organizirali 
na lovski koči pod Gozdni
kom srečanje lovcev občine 
Žalec in strelsko tekmovanje 
družinskih ekip za prehodni 
pokal občine.

Srečanje so sé uddežili 
lovci vseh lovskih družin iz 
naše občine, lovci iz Moziija 
in Hrastnika, pa tudi pred
stavniki občine in kraja. 
Tekmovalo je 16 ekip, naj
boljša pa je bila ekipa lovske 
družine iz Prebolda I, sledila 
pa je ekipa Žalca in Prebol
da II. Najboljši med posa
mezniki je bil Rudi Orel iz 
Prebolda. Najboljšim so po
delili lepa priznanja.

-JF
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VESELI OBRAZI OB DOBRIH OCENAH -  V  C en tra  za
usm erjeno izobraževanje v Žalcu so priredili ob izteku šolskega le ta  
skrom no, a p risrčno  slovesnost, na kateri so  pred  povabljenimi 
starši razglasili učne uspehe v obeh šolah — poklicni te k s tln i in 
administrativni šali.

N a poklicni tekstilni šoli je  opravilo zaključni izpit 16 kandida
tov, od tega štirje z odličnim uspehom . Na administrativni šoli pa 
jih je  od  52 opravilo zaključni izpit 49  dijakinj, od  tega jih  je  bilo 
šest odličnih, 15 prav dobrih, 22 dobrih, šest p a  zadostnih.

Enotne matične številke občanov
Te dni je oddelek za notranje 

zadeve pri občinski skupščini 
Žalec začel pošiljati občanom 
obvestila o njihovi enotni ma
tični številki. V nekaj mesecih, 
najkasneje pa do 1. 3. 1981, bo 
vsak občan prejel posebno 
kartico z obvestilom, katera je 
njegova matična številka. Ker 
bo ta številka občana spremljala 
skozi vse življenje, vpisana bo v 
domala vse dokumente in evi
dence, je prav, da so občani o 
tem nekoliko več seznanjeni.

Leta 1971, ko je bil oprav
ljen popis prebivalstva, je bila 
vsakemu občanu Slovenije do
ločena matična številka, ki pa 
se ne uporablja več. Sedaj je 
določanje enotnih matičnih šte
vilk občanov urejeno z zveznim 
zakonom za vso Jugoslavija

Matična številka je trinajst- 
mestna številka, ssestavljena iz 
šestih skupin in sicer: prvo in 
drugo mesto sta dan rojstva, 
treje in četrto mesec rojstva, 
peto, šesto in sedmo — letnica 
rojstva, osmo in deveto za šte
vilko registra, deseto, enajsto ih

V pesmi in 
besedi

V okviru krajevnega praznika 
so Andražani pripravili oddajo z 
naslovom Andraž v pesmi in 
besedi Na oddaji so sodelovali 
mladi in stari, možje in žene. 
Zanimivost je  büa tudi, da so 
nastopile kar cele družine. Na
stopilo je okoli 15 vokalnih in 
instrumentalnih skupin. Neka
teri so peli drugi pripovedovali 
o starih običajih, slednji pa so 
po 25 letih zopet vzeli v roke 
zaprašene instrumente in zaigra
li poskočne viže.

Poudarek glasbenih točk je  
bil na izvirnosti in pristnosti da 
bi se ohmnüa stara slovenska 
pesem in beseda, k i ponazarja 
stare ljudske običaje. Veliko 
truda je bilo vloženega v pripra
vo oddaje, vendar je  bä popla
čan z navdušenostjo nabito pol
ne dvorane. Oddaja je  büa po
sneta tudi na RTV, kar je ne
dvomno tudi veliko priznanje 
za krajevno skupnost Andraž.

S. PIŽORN

ZA  PR A ZN O VA N JE  
VSE N A R E D

Na praznovanje 604etnice se 
preboldski gasilci skrbno pri
pravljajo. Dokaz za to so številne 
delovne akcije pri obnovi svojeg 
gasilskega doma. Le-ta bo dobil 
novo podobo, zaradi česar bo 
praznovanje še svečanejše. Pri 
delih velja omeniti predvsem 
množično prekrivanje strehe, saj 
so morali zaradi slabega vremena 
pohiteti. Gasilci so imeli pri tem 
srečo, saj so izbrali prave dni, ko 
o dežju ni büo sledu. Upajmo, 
da bo tako tudi ob njihovem 
jubileju, 27. julija.

—dar

dvanajsto za spd in zaporedje 
rojstva istega dne, na zadnjem 
trinajstem mestu je kontrolna 
številka.

Določeno je, da se enota 
matične številke občanov vpiše 
v karton registra prebivalcev, v 
matične knjige, v osebno izkaz
nico, potni list, zdravstveno iz

kaznico, v vozniško dovoljenje, 
v kadrovsko evidenco, v zemlji
ški kataster ter v druge evidence 
in dokumente, če tako ddoča 
poseben predpis.

Enotno matično številko ob
čana, ki je neponovljiva, določi 
Zavod SR Slovenije za statisti
ko. Novorojenčku se številka 
določi ob rojstvu in je enaka

Šport ima pomembno vlogo ~

vse življenje. Iz vsega tega je 
razvidno, da bo enotna matična 
številka občana spremljala vse 
življenje v dokumentih, eviden
cah in statistikah, zato je prav, 
da obvestilo o številki skrbno 
hranijo.

Na odru so se zvrstile točke, 
ki so jih pripravili učenci posa
meznih razredov. Igrali so krat
ke igrice, plesali, peli V dvorani 
so ploskali in kričali:

,JNaj živi konec šolskem le
ta!“

Krajevna skupnost Andraž 
sodi po številu prebivalcev med 
manjše krajevne skupnosti v ob
čini. Dejavnost organizacij in 
društev pa je zelo pestra. Med
nje sodi tudi društvo Partizan 
Andraž, ki je organizator raznih 
množičnih rekreativnih akcij, v 
njegovem okviru pa deluje tudi 
ekipa rokometašic. Ženska ro
kometna ekipa je bila ustanov
ljena leta 1974, ko so zgradili

tudi rokometno igrišče. Od ta
krat dalje pa se je ta ekipa 
redno udeleževala raznih občin
skih in republiških tekmovanj. 
Dekleta nastopajo v slovenski 
rokometni ligi — vzhod, kjer so 
letos dosegle odlično tretje me
sto. Ekipo je v jesenskem delu 
1979/80 treniral Bojan Novak, 
v spomladanskem delu pa Fran
ci Drobež.

-ŠE

Mlade rokom etašice iz  Andraža: O d leve p ro ti desni sede: L jubica 
Zabukovnik, D arja Ažnik, S tanka Zabukovnik, R ozika Bišek. 
Stoje: Marjana Bršek, M artina Plaskan, L o tti B la tn k , Zofka 
Blagotinšek, Adica Jelen, m anjkata p a  Pirtovšek in T ratnik.

Krvavica ’80
Orientacijska tekmovanja so 

pomemben člen v verigi sploš
nega ljudskega odpora in druž
bene samozaščite. Tega se vse 
bolj zavedamo, kar dokazujejo 
razna tekmovanja s tovrstno 
vsebino. Še posebno vlogo pa 
imajo pri tem planinska društva 
v občini, ki so največkrat orga
nizatorji orièntacijskih tekmo
vanj. Letošnje tekmovanje je že 
organiziralo planinsko društvo 
Oljka iz Polzele in novoustanov
ljeno društvo iz Tabora.

V nedeljo, 22. junija, so iz
vedli taborski planinci orienta
cijsko tekmovanje za pokal 
Krvavice, udeležili pa so se ga 
preboldski planinci, člani ja
marskega kluba Črni galeb in 
zabukovški pionirji. Planinci iz 
Tabora so tekmovanje izredno 
dobro pripravili, reči pa je tre
ba, da je bila udeležba zelo 
skromna. Tekmovalna proga je 
büa dobro postavljena in ne 
preveč težka. Sicer pa so pionir

ji tekmovali 
progi. V tej

na krajši in lažji 
kategoriji so ob

koncu slavfli domačini, pri čla
nih in mladincih pa preboldski 
jamarji. Tudi za pokal Krvavice 
so sodelovali izven konkurence 
pionirji jamarskega kluba.

—DAR

Šopek rdečih 
vrtnic

„Živet!“ so odgovarjali drugi
V kotu pod odrom je  stala 

Micika, drobna deklica iz Lepe
ga hriba s šopkom rdečih vrtnic 
v rokah, drobne očke pa so se 
ozirale po dvorani ko t da koga 
iščejo. Pristopäa je  njena učite
ljica in jo  vprašala:

, Micika, komu boš podarila 
šopek? “

Pogledala je  učiteljico in tiho 
rekla:

„To je  za teto Julko. “
„Teto Julko?“
„Tovariš ravnatdj, kje pa je  

naša snažUka? “ je vprašala Mi- 
cikina učiteljici.

„Bolna je, že tri dni leži v 
postelji “ tv . sii

Micika je  stekla iz dvorane. 
Potrkala je na vrata snažflke in 
zaklicala: „Teta Julka, teta Jul
ka!“

Počasi so se odprla težka 
vrata in med podboji je  stala 
priletna ženica. Zavita je bila v 
pled Trudne in bolne oči so 
božale drobno dekletce: „Ti si 
prišla, Micika m o ja .. . “ je tiho 
rekla.

Z  M idko sta büi stari prijate
ljici, večkrat ji  je pomagala pri 
njenem delu. Micika pa je vede
la, da gre teta Julka v pokoj, in 
da je  prihodnje šolsko leto ne 
bo več v šolo. Dvignila je šopek 
in tiho dejala:

, J I  ate, teta Julka, za spo
m in ...“
o Dda ji je  šopek rdečih vrtnic 
in zbežala na cesta Teta Julka 
je gledala za dekletcem, gledala 
je tja proti šoli in tiho, skoro 
neslišno jokala. . .

DRAGO KUMER

M atke so čist«
Matke so majhna idflična vas 

pod Mrzlico, od koder se ljudje 
vozijo na delo v druge kraje, 
predvsem v TT Prebold. Kljub 
temu, da kraj nima industrije, 
so se tudi tukaj srečali s poja
vom onesnaževanja okolja. Po 
gozdovih in ob potoku Kdja so 
brezvestneži več let odlagali 
razne odpadke in tako onesna
ževali ta idilični kraj.

Na pobudo vaškega odbora 
so se sestale vse krajevne organi
zacije in sldenfle očistiti one

snaženo okolje. V  akciji je  so
delovalo okoli 100 domačinov, 
m ed katerim i je  bfla večina 
mladih. R ezultati .akcije so bili 
spodbudni, saj so zbrali več k o t 
5 to n  raznega železja, poleg 
tega pa  še kup  druge navlake.

Akcija je  h k rati tud i odraz 
sodelovanja krajanov, k i želijo 
ohraniti čisto  okolje, zato  je  
vaški odbor tud i sldenfl, da b o  v 
bodoče vsakega onesnaževalca 
priiavfl ustrezni in stituciji

IVAN LEBER


